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Aktuálně z radnice
Za účasti zainteresovaných zástupců Plzeňského kraje 

proběhla 16. ledna videokonference s vedením města 
ohledně posunutí heliportu v areálu nemocnice.

Spolupráce Plzeňského kraje se sušickou nemocnicí 
a výstavba stanoviště záchranné služby v jejím areálu 
byla 21. ledna námětem rozhovoru mezi radním Plzeňského 
kraje pro zdravotnictví Tomášem Soukupem a starostou 
Sušice Petrem Mottlem. 

Projekty v oblasti cestovního ruchu pro rok 2025 
byly 23. ledna tématem setkání na radnici mezi zástupkyní 
organizace Destinace Sušicko Dagmar Jíchovou a starostou 
města Petrem Mottlem.

13. února bude oficiálně zahájena výstavba nové 
sportovní haly. Termín byl stanoven 24. ledna na jednání, 
kterého se zúčastnili zástupci města, zhotovitele stavby, 
stavebního dozoru a Sportovišť města Sušice i architekt 
města. „Třináctého jsme zvolili i proto, že 13. (6.) před 11 lety 
byl zkolaudován krytý bazén,“ doplnil starosta Petr Mottl.

Na valné hromadě SDH Albechtice vystoupil starosta 
Sušice Petr Mottl a stejně jako ve sborech dobrovolných 
hasičů Volšovy a Chmelná poděkoval za aktivní pomoc 
při řešení krizových situací jako byly např. loňské 
povodňové stavy.

Návrhová část zpracovávané dopravní strategie města 
byla na radnici zastupitelům představena 28. ledna. 

Příprava a koordinace dopravních projektů pro letošní 
rok byly 29. ledna na  programu jednání se Správou 
a údržbou silnic Plzeňského kraje. „Jednali jsme mj. o termínu 
opravy opěrné zdi ve stoupání k nemocnici a o úpravě ulice Příkopy 
mezi letištěm a mostem,“ upřesnil starosta Petr Mottl. -red-

Větší městské investice roku 2024

Ulice Lerchova
Po opravě ul. Pravdova v roce 2012, (úsek za gymnáziem) a křižovatky a úseku ul. Pravdova kolem ZUŠ, kterými byla zahájena oprava 

páteřního silničního průjezdu kolem centra města, byla realizována další etapa prací, oprava ul. Lerchova, v úseku mezi křižovatkou  
s ul. T.G. Masaryka a ul. Pravdova, délka úseku je cca 140 m. Byl zde zejména upraven uliční profil, rozšířen chodník při hotelu Svatobor. 
Materiálové řešení povrchů koresponduje se standardem ulic v centru města a v ul. T. G. Masaryka. Dále bylo opraveno veřejné osvětlení, 
které je na většině území města taktéž standardizováno, byl vyměněn jeden ze dvou vodovodů v ulici (druhý je v pořádku) a také byly 
provedeny rozsáhlé opravy kanalizačních napojení na hlavní stoku. Realizace probíhala mezi květnem a říjnem 2024.
Zhotovitel: JSF stavební, s.r.o., Bystřice nad Úhlavou, Nýrsko Náklady: 6,77 mil Kč včetně DPH (realizace stavby, související služby a dodávky)

Herní prvky – park u ZŠ TGM
Nové moderní dětské hřiště, které je vybudované v parku  

u ZŠ T.G. Masaryka. Hřiště je vyrobené z kvalitního akátového dřeva  
a navrženo tak, aby bylo zábavné, bezpečné a kreativní pro děti 
všech věkových kategorií. 
Zhotovitel: Mirakulum s.r.o. Turnov 
Náklady: 536,754 tis. Kč včetně DPH

Lávka Páteček – oprava zábradlí
Zábradlí lávky na Pátečku bylo opatřeno novou výplní.

Zhotovitel: Martin Rutkay, zámečnictví RZ
Náklady: 487,6 tis. Kč

Hasičská zbrojnice Sušice – střecha, vrata
V objektu čp. 1 došlo ke stavebním úpravám a nástavbě části stávajících garáží požární zbrojnice. V prostorách garáží a dílny se osadila nová sekční 

vrata, okna, zrealizovala se nová elektroinstalace včetně rozvaděče, konstrukce krovu s krytinou z falcovaného plechu, došlo k přeložce teplovodu, 
k osazení vzduchotechniky, která zajistí odsávání výfukových zplodin, větrání garáží a prostor dílny, nové rozvody vytápění a tlakového vzduchu, 
oprava a nátěr fasády.
Zhotovitel: ŠIMÁČEK-STAVBY, spol. s r. o. Točník 
Náklady: 14 mil. Kč včetně DPH
Realizace byla podpořena dotací Ministerstva vnitra ČR z Výzvy JSDH_V3_2023 ve výši 4,5 mil Kč a dotací Plzeňského kraje ve výši 3 mil Kč.

Další investice na str. 12 
a doplnění na str. 3 >>>

Stavební úpravy a změna užívání části objektu č.p. 775 
Stavební úpravy v části objektu bývalé prádelny na sídlo a zázemí 

pro společnost Pošumavská odpadová s r.o. Práce začaly v létě 2023 a 
byly dokončeny na jaře 2024. 
Zhotovitel: Pošumavská odpadová, s.r.o., Dr. Sedláka 782, 339 01 Klatovy
Celkové náklady: 7,8 mil. Kč bez DPH

Herní prvky – dětské hřiště Fuferna
Nová herní souprava Stezka dovednosti byla v létě instalována  

na dětském hřišti Fuferna. Herní souprava zaujme děti řetězovou lávkou, 
kladinou, prolézacím tunelem a sítí.
Zhotovitel: Sušické lesy a služby s.r.o., Sušice 
Náklady: 189,26 tis. Kč včetně DPH

Ve spolupráci s pracovníky Odboru majetku  
a rozvoje města Sušice uvádíme v tomto čísle 
Sušických novin přehled větších investičních 
akcí města realizovaných v roce 2024.
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Sušické Muzeum Šumavy 
se nachází v historické budově 
na náměstí v Sušici a zaměřuje 
se na historii, kulturu a přírodu 
Šumavy. Bylo založeno v roce 1880, 
což z něj činí jedno z nejstarších 
regionálních muzeí v Česku. Jeho 
vznik je úzce spjat s  rozvojem 
národního obrození a  snahou 
uchovat a propagovat kulturní 
dědictví a tradice Šumavy. Muzeum 
se původně zaměřilo na sbírky 
přírodnin a  archeologických 
nálezů, postupně se ale rozšířilo 
i  o  etnografické a  historické 
předměty, které dokumentují 
každodenní život, řemesla 
a průmysl v regionu. 

Michal Novotný, kurátor sbírek, 
nám pomohl proniknout hlouběji 
do  tohoto tématu a  ochotně 
zodpověděl naše otázky.

Jaké jsou hlavní cíle a poslání 
sušického muzea?

„Cílem a posláním sušického 
muzea je uchovávat hmotné 
i  nehmotné kulturní dědictví 
regionu pro příští generace. Zároveň 
se snažíme současné generaci 
zprostředkovat poznání bohaté 
minulosti našeho regionu.”

Muzeum sídlí v  historické 

budově, můžete nám prozradit 
něco o její historii?

„Budova je jedna z nejstarších 
domů v Sušici v historickém centru. 
Má gotický základ. Majitelé domu 
byli různí obchodníci a v pozdějších 
dobách zde sídlilo děkanství. Poté 
si děkanství našlo novou budovu 
a od roku 1930 zde sídlí muzeum, 
které se původně nacházelo 
na  radnici a  potřebovalo větší 
prostory pro rozšiřující se sbírky. 
V průběhu času proběhly renovace 
a  rekonstrukce muzea. Část 
dochovaných nejkomplexnějších 
a  nejucelenějších hradeb byla 
v roce 2013 muzeem přestavěna 
na expoziční účely.‘‘

Pokud byste měl návštěvníkovi 
doporučit jedinou věc, kterou by 
si neměl nechat ujít, co by to bylo 
a proč?

„Budu hovořit o stálých expozicích, 
ne krátkodobých výstavách. Mezi ty 
nejvýznamnější u nás v muzeu patří 
mechanický betlém, největší sirka 
na světě nebo sušický cínový poklad. 
Pozoruhodný je např. hoblík v první 
vitríně sirkařské expozice. Tímto 
hoblíkem (lépe řečeno želízkem 
tohoto hoblíku) bylo možné ze 
špalku hoblovat rovné kulaté dráty, 
které pak byly používány k výrobě 
prvních sirek. Je to důmyslná a přitom 

SUŠICKÉ MUZEUM
vlastně jednoduchá záležitost, která 
rozhodně stojí za zhlédnutí.”

J a k é  v ý s t a v y  j s o u 
v  současnosti k  vidění a  co 
plánujete do budoucna?

„V  současné době můžete 
v  rámci běžného vstupného 
navštívit dvě výstavy. Z jedné palety 
je výstava místní malířky Olgy 
Hrachové a jejích 18 žáků ve věku 
od 7 do 80 let, přístupná do konce 
února 2025. Další výstava Aktuality 
prezentuje skleněné plastiky 
a malby sklářského mistra, sochaře 
a akademického malíře Jaromíra 
Rybáka. Tato výstava bude otevřena 
do poloviny února 2025. 

Dále připravujeme výstavu 
Poetické příběhy v  kolážích 
a kresbách Luboše Růžičky, kterou 
bychom chtěli otevřít začátkem 
února 2025, začátkem března 
máme v  plánu otevřít výstavu 
obrazů Ivany Záleské a na konec 
dubna připravujeme velkou výstavu 
k výročí 80. let od osvobození Sušice 
jednotkami americké armády.‘‘

Nabízíte také vzdělávací 
programy pro školy nebo 
rodiny s dětmi? Jsou zde třeba 
i interaktivní prvky?

„Vzdělávací programy jako 
takové nenabízíme. Sušické školy 
mají do  muzea vstup zdarma 

a  třídy k  nám mohou chodit 
s učiteli v rámci výuky, jak je libo. 
Samozřejmě jsme ale otevření 
jakékoliv spolupráci a nebráníme 
se společně s pedagogy vytvořit 
smysluplný program k výuce. Co 
se týče aktivit pro rodiny s dětmi 
– i na to se snažíme myslet, ale 
jsou to spíše jednorázové akce. 
Například v létě jsme připravili 
hru, která spočívala v hledání 
nálepek od zápalek schovaných 
po muzeu a jejich fiktivní “sbírání” 
do alba. Ze zpětné vazby víme, že 
se bavily celé rodiny. Interaktivní 
prvky v sušickém muzeu zatím 
nejsou k  dispozici. Muzeum 
Šumavy spravuje čtyři pobočky. 
Nyní probíhá rekonstrukce 
a   moder nizace pobočk y 
v  Kašperských Horách. I  když 
bychom rádi modernizovali 
vše, nemáme na  to prostě 
síly. Proto nejprve musíme 
zmodernizovat jedno muzeum, 
a poté se vrhneme na další – 
s největší pravděpodobností by 
to mohla být sušická pobočka. 
Každopádně na  interaktivitu 
si musí sušické muzeum ještě 
počkat.‘‘

Děkujeme za odpovědi.
Denisa Veselá a Kateřina Šebestová, 

 Gymnázium Sušice, 3. ročník

Celostátní kolo ceny Ď

Hned na začátku nového roku 
2025 se konalo celostátní kolo ceny Ď, 
konkrétně 24. ročník. V zaplněném 
sále Nové scény Národního divadla 
po čtyřiadvacáté převzali křišťálové 
ceny Ď lidé, kteří dlouhodobě 
podporují dětské domovy, hospice, 
zoologické zahrady či kulturní 
instituce. Ceny Ď byly uděleny v 17 
kategoriích. Náš dětský domov navrhl 
na cenu Ď dva dobrodince, kteří 
nezištně a pravidelně podporují náš 
domov – paní Mgr. Janu Kovaříkovou 
a pana Zdeňka Koláře. Paní Kovaříková 
získala ocenění v  Krajském kole 
v listopadu. V kategorii „Inspirace“ 
získal celostátní ocenění pan 

Mgr. Václav Diviš – tatínek ředitelky 
DD (která jej v dílčí podnominaci 
navrhla)– moudrý člověk, kněz, 
učitel, milovník historie a hlavně 
skaut, chodí do dětského domova 
číst dětem a vyprávět příběhy, prostě 
je pro ně takový pohádkový dědeček. 
Celostátní kolo ceny Ď se neslo 
ve velmi příjemné, unikátní atmosféře, 
kdy v sále vnímáte tu pozitivní energii 
a dobro, které svými skutky, o kterých 
je promlouváno a které jsou oceněny, 
nominovaní do sálu vnášejí. Veliký 
dík ovšem patří i panu Richardovi 
Langerovi, který tuto speciální akci 
již 24 let organizuje.  Petra Divišová, 

 Dětský domov Kašperské hory

Tříkrálové koledování a koncert na Mouřenci
Děti z dětského domova 

se již další rok zapojily 
do Tříkrálové sbírky pro 
Charitu ČR. Snažíme se děti 
vést k tomu, že pomáhat 
ve  svém okolí a  konat 
dobro je moc přínosné 
a krom našeho dobrého 
pocitu přináší i potěšení 
ostatním lidem. Děti 
ještě účinkovaly v rámci 
Tříkrálového koncertu 
v  kostele na  Mouřenci 
v neděli 12. ledna. Zazpívaly 
několik písní a připojily se 
do programu k uzavření 
Tříkrálové sbírky. 

 Petra Divišová, DD KH

Vánoce dětí v dětském domově
Vánoční prázdniny si užily děti 

v DD jako každý rok moc pěkně. 
Někdo odjel do rodiny a ten kdo zůstal 
si užil krásné zážitky. Jezdily na moc 
pěkné výlety, navštívily na farmě 
v Buršicích koníky a další zvířátka 
a samozřejmě se vyřádily na sněhu. 
Když jsme se zpátky v domově zase 
všichni sešli, oslavili jsme společný 
Štědrý den. Děti dostaly překrásné 

Do Vídně za kulturou i vánoční atmosférou: Adventní exkurze Gymnázia

Žáci čtvrtých tříd ve vodě
Jako každý rok, tak i  letos, se 

žáci 4.A a  4.E Základní školy 
T. G. Masaryka v Sušici zúčastnili 
očekávaného podzimního 
plaveckého kurzu, který je součástí 
výuky tělesné výchovy. Žáci 
absolvovali deset lekcí. Jelikož je 
plavecký výcvik mezi žáky velice 
oblíbený, hned na první lekci se 
dostavili v  téměř plném počtu. 
Pracovníci plaveckého bazénu měli 
pro děti vymyšleno plno různých 
aktivit ve vodě. Od plaveckých stylů 
(znak, kraul, prsa), skákání šipek 
do vody, potápění se pro předměty 
na dno bazénu, až po divokou řeku 
a dělení hraček v podobě tříděného 

odpadu. Nejenže si žáci odnesli veliké 
zkušenosti z plaveckého výcviku, ale 
také získali nové kamarády. V bazénu 
se setkali žáci obou našich školních 
pracovišť. Ti spolu během běžné 
výuky zatím nepřijdou do styku, 
a tak měli možnost se blíže poznat. 
Na závěr, dne 26. 11. 2024, se plavci 
rozloučili s instruktory písničkou 
„Holka modrooká, nesedávej 
u bazénu…“ a obdarovali je malou 
sladkou dobrotou na zub. Na oplátku 
byli naši plavci odměněni mokrým 
vysvědčením. Děkujeme a na jaře 
se na vás budou těšit zase druháčci 
a třeťáčci.

Aneta Szkanderová

Adventní čas na Gymnáziu byl 
nejen o školních povinnostech, ale 
také o poznávání a zážitcích. Jednou 
z významných akcí byla jednodenní 
jazykově-poznávací exkurze 
do Vídně, která se uskutečnila 6. 
prosince. I když od této cesty už 
uplynulo několik týdnů, vzpomínky 
na kouzelnou předvánoční Vídeň 
stále zůstávají živé.

Program exkurze byl bohatý 
– začali jsme návštěvou zámku 
Schönbrunn, poté jsme si prohlédli 
slavnou galerii v Belvederu, kde jsme 
obdivovali díla evropského malířství. 
Následně jsme se vydali na procházku 
historickým centrem Vídně, prošli 
kolem Hofburgu, katedrály sv. Štěpána 
a dalších významných památek.

Nechyběla ani pravá adventní 
atmosféra – ulice Vídně byly plné 
vánočních trhů, které přispěly 
k jedinečnému kouzlu celé exkurze. 
Studenti si navíc užili interaktivní 

hru ve stylu únikové hry, která 
přinesla zábavný způsob, jak 
objevovat město a jeho historii.

Exkurze se stala nejen 
příležitostí k procvičení jazykových 
dovedností, ale také krásným 

zážitkem, na který budou studenti 
dlouho vzpomínat.

Lenka Malinková, Petra Vildová

Bionika: Když se lidé učí od přírody

V týdnu před Vánoci jsme se 
s našimi žáky z osmých a devátých 
tříd zúčastnili výukového programu 
o bionice – vědě, která se inspiruje 
přírodou při vynalézání nových 
technologií. Program probíhal 
ve  Středisku environmentální 
výchovy Kašperské Hory pod 
vedením paní lektorky Lenky 
Tremlové z Národního parku a CHKO 
Šumava. Program žáky provedl 
fascinujícím světem přírody a ukázal 
jim, jak se rostliny a živočichové 
přizpůsobují svému prostředí a jak 
tyto jejich vlastnosti pomáhají 
vědcům a inženýrům vyvíjet nové 
vynálezy.

Žáci si mohli prohlédnout modely 
a ukázky technologií inspirovaných 
přírodou, například suchý zip, který 
napodobuje drobné háčky lopuchu, 
nebo povrch sametového mravence, 
jenž sloužil jako vzor pro speciální 
ochranné obleky. Zaujala je také 
samočisticí omítka, jejíž princip funguje 
podobně jako listy lotosu – voda po ní 
steče a bere s sebou všechny nečistoty.

Závěrem programu byla 
vycházka do šumavské přírody 
v okolí Kašperských Hor. Přestože 
panovalo mrazivé počasí, děti 
nadšeně plnily úkoly zaměřené 
na  spolupráci a  týmovou 
komunikaci. Největší výzvou bylo 
překonání divoké řeky pomocí 
„nášlapných kamenů“ – žáci museli 
strategicky pokládat podložky tak, 
aby se celý tým dostal bezpečně 
na druhý břeh. Úkol vyžadoval nejen 
důvtip, ale i perfektní spolupráci.

Program byl pro všechny 
účastníky velkým přínosem 
a ukázal, že příroda je nekonečnou 
inspirací nejen pro vědu, ale i pro 
každodenní život a že Národní 
park Šumava je vskutku tou 
nejlepší učebnou pod širým 
nebem. Za možnost spolupráce 
moc děkujeme a těšíme se na další 
programy, ať už v Kašperských 
Horách, na Horské Kvildě, nebo 
i přímo u nás ve škole. 

Za ZŠ T. G. Masaryka Sušice 
Zuzka Jahnová

dárky, které si přály a čekaly, jestli se 
nám jejich přání splní. Moc děkujeme 
nadacím a  obecně prospěšným 
společnostem „Dejme dětem 
šanci“, „Nadačnímu fondu Hanky 
Kynychové“, „Milý Ježíšku“ a spoustě 
dalších moc hodných lidí, kteří 
na naše děti nezapomněli a udělali 
jim tím Vánoce ještě báječnější.

 Petra Divišová, Dětský domov K. Hory
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Zasedání zastupitelstva města se bude konat
ve středu 12. 2. od 16 hodin v sušickém kině.

Informace z nemocnice

Dokončení II. etapy rekonstrukce částí ulic Smetanova a 5. května, Studentská

Vážení obyvatelé Sušice a regionu Sušicka, ale i turisté a milovníci 
Šumavy! 

Zdravím vás v novém roce 2025 a přeji vám všechno nejlepší, a hlavně 
pevné zdraví.

Je ještě brzy na celkové zhodnocení uplynulého roku, ale již dnes 
mohu říci, že se podařilo rozšířit nabízené služby, zvýšit výkonnost 
a zlepšit ekonomickou situaci nemocnice. Za to bych chtěl na tomto 
místě poděkovat všem zaměstnankyním a zaměstnancům nemocnice. 
Bez jejich skvělé práce, bez jejich péče o pacienty, bez jejich trpělivosti 
s příbuznými pacientů, bez jejich úsměvů a nasazení by to nešlo. Práce 
ve zdravotnictví patří k těm nejtěžším pracím vůbec. A za to, jak tuto 
práci vykonávají, jim všem patří velký dík a uznání. Díky jim se naši 
pacienti mohou vracet ke svým rodinám, postavit se znovu na vlastní 
nohy, nebo alespoň klidně a důstojně ukončit svou životní cestu. 
Věřím, že se nám podařilo úspěšně začít novou kapitolu fungování 
sušické nemocnice.

A co je nového v nemocnici za poslední týdny? Před vánočními 
svátky jsme na rehabilitačním oddělení nainstalovali a uvedli do provozu 
novou suchou masážní vanu Hydrojet. Podrobnější informace byly 
uvedeny v minulém čísle v reportáži o zahájení jejího provozu. Je to další 
rozšíření a zlepšení služeb, které v rámci rehabilitace chceme nabízet. 

Od ledna pak v nemocnici otevřela ambulanci klinické psychologie 
paní Mgr. Hana Kusáková – kontakt na objednání najdete na našich 
webových stránkách.

V prvním lednovém týdnu konečně došlo k betonáži podlah 
na pavilonu, takže jeho otevření se blíží a plánujeme ho na druhou 
polovinu února. Do té doby se ještě opraví výtah, vymění se světla, 
vymalujeme a položí se nová podlahová krytina.

S koncem roku 2024 se rozhodli dva lékaři z nemocnice odejít – 
paní MUDr. Maříková a MUDr. Matkovčík. Naopak nám ale od ledna 
dva noví lékaři nastoupili, takže provoz nemocnice není omezen ani 
ohrožen. V průběhu února a března by pak měli nastoupit noví lékaři 
na chirurgickou ambulanci.

Úspěšně se rozrůstá operativa v jednodenní chirurgii – na leden je 
v plánu 15 operačních výkonů a termíny na únor jsou již také zaplněny.

Pokud chcete být aktuálně informováni o všem, co se v nemocnici 
děje, sledujte naše webové stránky www.susnem.cz, nebo nás sledujte 
na facebooku nebo instagramu!  MUDr. Roman Vanžura, jednatel

Zasedání rady města
Usnesení ze zasedání rady města ze dne 6. ledna 2025
• Rada města schválila zadání zakázky malého rozsahu II. 
kategorie na stavební práce podle Směrnice č. 01/2017 města Sušice 
pro zadávání veřejných zakázek malého rozsahu s názvem „Sušice II, 
Výměna teplovodních rozvodů ÚT, kotelna K2 – větev A – Villaniho“ 
podle přílohy a firmy, které budou vyzvány k podání nabídky: 
STAVOPLAST KL spol. s r.o., Stachy 266, 38473, Stachy IČ 40740056, 
MONTOP CZ spol. s r.o., Hlinická 1508/9, 39002, Tábor IČ 04384113, 
VEToP, s r.o., Vodní 375, 345 61, Staňkov, IČ: 48363383, SUPTel, a.s., 
Hřbitovní 1322/15, 312 00, Plzeň, IČ: 25229397, AZS 98, s.r.o., Koterovská 
2208/158, 326 00, Plzeň, IČ:25227254.
• Rada města schválila zadání veřejné zakázky malého rozsahu II. 
kategorie podle Směrnice č. 01/2017 města Sušice na realizaci stavby 
„Sušice II, č.p. 756 – zateplení objektu + rekonstrukce elektroměrových 
rozvaděčů“ a zároveň schvaluje firmy, které budou vyzvány k předložení 
cenové nabídky: 1. eSVe Stav s.r.o., Nové Sedliště 81, 348 01 Staré 
Sedliště, IČ: 26404826, 2. Stavební firma RENO CZ, s.r.o., Otavská 1266, 
342 01 Sušice, IČ: 27982190, 3. STAVEBNÍ SPOLEČNOST H a T, spol. s r.o., 
Komenského 373, 386 01 Strakonice II, IČ: 45023522, 4. Stavební firma, 
Miroslav Šperl, Divišov 26, 342 01 Sušice, IČ: 16721861, 5. Salvete, spol. 
s r.o., Písecká 506, 386 01 Strakonice I, IČ: 45023786, 6. LS stavby s.r.o., 
Palackého 764, 340 22 Nýrsko, IČ: 64834042. 
• Rada města schválila smlouvu o dodávce a montáži herních 
prvků na dětské hřiště v obci Albrechtice ve výši 252 383,00 Kč 
včetně 21% DPH s firmou MONOTREND s.r.o. Jamné 34, 666 01 
Tišnov, IČO: 29320313, DIČ: CZ29320313 a pověřila starostu města 
podpisem této smlouvy. 
• Rada města souhlasila s tím, aby komise Douzelage (ve spolupráci 
s P. Turkovou) oslovila partnerská města Sušice s pozvánkou na Sušické 
slavnosti a navrhla jim společné setkání, kde by se jednalo o možném 
rozvoji další spolupráce.
Kompletní usnesení z jednání rady města na www.mestosusice.cz

V  roce 2024 byla dokončena kompletní 
obnova komunikací a sítí technické infrastruktury 
v lokalitě „na Červené“ – vodovodu, kanalizace, 
veřejného osvětlení, částečně i plynovodu“. 
V rámci samostatné stavby, která však proběhla 
v  koordinaci s  výše popsanou činností, 
byla rozšířena síť teplovodu, tj. centrálního 
zásobování teplem, kdy ve výsledku bylo jen 
v této oblasti za posledních 5 let nově připojeno 
více než 100 bytů. 

Důvodem této rozsáhlé stavební činnosti byly 
dlouhodobé nedostatky na infrastruktuře a silniční 
síti – stav technické infrastruktury zde historicky 
narážel na své limity a způsoboval komplikace.

Projektová příprava byla zahájena v roce 2016, 
povolení jsme obdrželi v roce 2017, do rozpočtu 
města, k realizaci, byla akce zařazena v roce 2021.

Samotné stavební práce byly zahájeny v roce 
2022, a to I. etapou, rekonstrukcí úseku ulice 
Studentská, mezi křižovatkami s ul. Villaniho 
a Smetanova (délka úseku cca 220 m). Tato etapa 
byla dokončena na jaře roku 2023 a doplnila tak již dříve dokončený úsek 
ul. Studentská, od křižovatky s ul. Pravdova ke křižovatce s ul. Villaniho. 

Na I. etapu pak plynule navázala II. etapa prací – v květnu 2023 byly 
zahájeny práce v ulicích 5. května (délka úseku cca 225 m) a Smetanova 
(délka úseku cca 150 m). V prosinci 2023 byly dokončeny povrchy 
chodníků a komunikací. K úplnému dokončení však došlo v květnu 
roku 2024, kdy byly opraveny i sítě technické infrastruktury a komunikace 
ve vnitroblocích sídliště.

Ve všech opravovaných úsecích bylo zachováno celkové provozní 

ZAHÁJENÍ PŘÍPRAVNÝCH KURZŮ
Vážení rodiče, milé uchazečky a uchazeči o studium na našem 

gymnáziu.
Přípravné kurzy z matematiky a českého jazyka zahajují v úterý 

18. února 2025!
Přihlášku si můžete vyzvednout v kanceláři školy nebo si ji stáhnete 

z našich webových stránek. Vyplněnou přihlášku prosím odevzdejte 
nejpozději do středy 5. února 2025 v kanceláři školy, zašlete poštou 
nebo e-mailem.

Kurzy probíhají v pěti lekcích s výjimkou jarních prázdnin každý 
týden od 18. února do 20. března 2025. Matematice jsou vyhrazeny 
úterky (18. 2., 25. 2., 04. 3., 11. 3., 18. 3.) a českému jazyku čtvrtky (20. 2., 
27. 2., 6. 3., 13. 3., 20. 3.) vždy od 15.00 do 16.00 hod. pro všechny přihlášené. 

Pomůcky pro přípravné kurzy: sešit nebo blok, modře či černě píšící 
propisovací tužka, rýsovací potřeby (pouze tyto pomůcky jsou povoleny 
u přijímacích zkoušek).

Nespornou výhodou přípravných kurzů je poznání prostředí školy, 
seznámení se s obsahem a formou testů a možnost včasného odhalení 
případných nedostatků ve znalostech.

Brzy na shledanou. Těšíme se na vás!   Ivan Kratochvíl

řešení – na komunikacích byly zvoleny minimální úpravy jízdních 
profilů tak, aby bylo zachováno maximum parkovacích ploch – počty 
parkovacích míst se tak oproti původnímu stavu nezměnily. 

Po dokončení dopravního generelu, který posuzuje z hlediska 
dopravy město jako celek, by mohl provoz v ulicích dostat nový směr, 
případně se může potvrdit funkčnost současného uspořádání.

Celkové náklady:
Projektová příprava, zajištění engineeringu a ostatní služby  

(2017 – 2024)  2,51 mil. Kč vč. DPH
Realizace I. etapy – ul. Studentská (2022 – 2023) (vodovod, 

kanalizace, komunikace, chodníky, veřejné osvětlení, plynovod, 
zeleň)   14,86 mil. Kč vč. DPH

Realizace II. etapy – ul. 5. Května a Smetanova (2023 – 2024) (vodovod, 
kanalizace, komunikace, chodníky, veřejné osvětlení, zeleň) 

 23,13 mil. Kč vč. DPH
CELKEM  40,50 mil. Kč

Strategický plán rozvoje města Sušice
Samotná tvorba probíhala v letošním roce ve spolupráci se 

společností SPF Group s.r.o., kde vedoucí týmu je Ing. Josef Miškovský. 
Jednotlivé etapy práce zahrnují přípravné práce, analýzu aktuální 
situace města, zjištění názorů a potřeb místního společenství. Dále 
syntézu, identifikaci hlavních problémů a rizik, scénáře rozvoje města 
a rozvojové vize. Nakonec formulace priorit budoucího rozvoje 
města, návrh opatření a intervencí vedoucích k naplnění těchto 
priorit, návrh organizačního postupu realizace navržené strategie.

Náklady 650 000  Kč bez DPH, tj. 786 500  Kč včetně DPH.

Rozvojová studie konverze a budoucího využití zóny 
bývalého areálu SOLO Sušice

Samotná tvorba probíhala v letošním roce ve spolupráci se 
společností SPF Group s.r.o., kde vedoucí týmu je Ing. Josef Mareš 
ve spolupráci se studiem Acht. Konkrétně analytická část, návrh 
funkčního využití území ve variantách, vzájemné provedení výběru 
varianty, specifikace kapacit objektů, odůvodnění výsledného návrhu 
funkčního využití, specifikace souvisejících potřeb a vyvolaných 
investic, ekonomická analýzy, implementační část, schémata, mapy 
a výkresy. Nutnost navazujících prací na územní studii a hlavně 
majetkoprávním vypořádání.

Náklady 1 300 000 Kč bez DPH, tj. 1 573 000 Kč včetně DPH.

Územní studie V Luhu
Po třech letech od prvotních úvah soukromého investora 

o výstavbě bytových domů v bývalém kempu Jitřenka jsme se dostali 
ke zpracování územní studie, ve spolupráci s ateliérem Kovaříková 
Lohniský, kde zadavatelem je město Sušice. V současné době se 
pracuje na dopracování hrubopisu, který v příštím roce proběhne 
kolečkem vyjádření dotčených orgánů a úřadu územního plánování.

Náklady 685 000 Kč bez DPH, tj. 828 850 Kč včetně DPH.

Komplexní dopravní strategie, tzv. „Generel dopravy“
Ve spolupráci se společností NDCON s.r.o. probíhá vypracování 

strategického dokumentu, jehož cílem je komplexně zanalyzovat 
stávající stav a navrhnout odpovídající rozvoj dopravních systémů 
mimo jiné v návaznosti na Strategický plán rozvoje města. Náklady 
1 415 00 Kč bez DPH, tj. 1 712 150 Kč včetně DPH.

Strategické a rozvojové dokumenty

Město Sušice v letošním roce opět vyhlásilo grantový 
program a dotační programy na pravidelnou činnost

• „Grantový program města Sušice v oblasti kultury, sportu, 
volného času a vzdělávání“
– příjem žádostí o grant do 1. kola – do 15. února 2025 
– příjem žádostí o grant do 2. kola – do 15. června 2025
– pravidla a formuláře:
 www.mestosusice.cz/mususice/prispevky-granty.asp
– kontakt: e-mail granty@mususice.cz, tel.: 376 540 211 

• „Dotační program města Sušice na podporu pravidelné činnosti 
kulturních, zájmových a volnočasových organizací“
– příjem žádostí o dotaci – do 28. února 2025 
– pravidla a formuláře: 
 www.mestosusice.cz/mususice/prispevky-kultura.asp
– kontakt: e-mail kulturni.dotace@mususice.cz, tel.: 376 540 211 

• „Dotační program města Sušice na podporu pravidelné činnosti 
sportovních organizací“
–příjem žádostí o dotaci – do 28. února 2025 
–pravidla a formuláře:
 www.mestosusice.cz/mususice/prispevky-sport.asp
–kontakt: e-mail sportovni.dotace@mususice.cz, tel.: 376 540 211 

• „Dotační program města Sušice na podporu pravidelné 
reprezentace dospělých v mistrovských soutěžích“
– příjem žádostí o dotaci – do 28. února 2025 
– pravidla a formuláře:
 www.mestosusice.cz/mususice/dotace-sportovni-dospeli.asp
- kontakt: e-mail sportovni.dotace@mususice.cz, tel.: 376 540 211 -pt- 

KONZULTAČNÍ STŘEDISKO VU3V
SOCIÁLNÍ SLUŽBY MĚSTA SUŠICE

ZÁKLADNÍ INFORMACE O STUDIU:
• Výuka bude probíhat v klubovně Domu s pečovatelskou službou, 
2. patro (Pod Svatoborem 56, Sušice)
• Studijní poplatek 400 Kč za semestr (cyklus 6 videopřednášek)
 + 100 Kč příspěvek na tisk
• Výuka bude probíhat 1x za 14 dní v čase 9:00 – 10:30
• Znalost práce na počítači není podmínkou
• Univerzita je určena pouze pro seniory

V letním semestru otevíráme výukové kurzy:
NAŠE STROMY

• začínáme v úterý 28. ledna
• cena 400 Kč + 100 Kč příspěvek na tisk

DĚJINY ODĚVNÍ KULTURY II.
• začínáme v úterý 4. února 

• cena 400 Kč + 100 Kč příspěvek na tisk
Bližší informace poskytneme:
V Domě s pečovatelskou službou, 
Pod Svatoborem 56, Sušice
Tel.: 723 857 194, Mobil: 602 524 705
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10. února od 19 hod. – KD Sokolovna
Tančírna – pod taktovkou tanečního mistra Jiřího 
Hájka a Jany Peškové

10. února od 20 hod. – kino Sušice– projekce

11. února od 18 hod. – kino Sušice

14. února od 17 hod. – Husův sál KD Sokolovna
Dračí vejce
Sokolské loutkové divadlo 

13.–15. února – kino Sušice
Animánie na Šumavě – viz str. 5

15. února od 20 hod. – KD Sokolovna

18. února od 19 hod. – KD Sokolovna
Zdeněk Izer – Vyndavací zas tam dací

21. února od 19 hod. – kino Sušice
Dovolená snů – divadlo D.R.A.K. 

21. února od 19.30 hod. – KD Sokolovna 
Vojtaano – stand up & koncert

22. února od 20 hod. – KD Sokolovna

25. února od 19.30 hod. – KD Sokolovna

27. února od 19.30 hod. – Smetanův sál – viz str. 10
Apollon Quartet – KPH
A. Dvořák, O. Nelson, D. Gillespie, Ch. Corea

4. března od 18.30 hod. – Smetanův sál gymnázia 

8. března od 19 hod. – KD Sokolovna
Wohnout – Jaro 2025

17. března od 19 hod. – KD Sokolovna
Jméno – Divadlo Verze – hrají: Jan Dolanský, Linda 
Rybová, Roman Zach, Jana Janěková M., Petr Lněnička

19. března od 19 hod. – kino Sušice

22. března od 15 hod. – KD Sokolovna
Kája a Bambuláček

29. března od 10 a 19.30 hod. – KD Sokolovna
FASHION SHOW A DESIGN MARKET

1. dubna od 19 hod. – KD Sokolovna
Miroslav Donutil – Na kus řeči

26. dubna od 20 hod. – KD Sokolovna
Katapult – tour 50 let 1975–2025
Vstupenky na 4 výše uvedené akce www.kulturasusice.cz

Annín – Mouřenec
každou sobotu od 11 hod. – kostel sv. Mořice
Komentované prohlídky kostela Mouřence

Žihobce
MUZEUM LAMBERSKÁ STEZKA | www.zihobce.eu
únor–březen: pá a so 9.30–15.30 

od 3. října každých 14 dní do 28. května 2025
Základy paličkování s Ivanou Sieberovou
Přihlášky a více informací v IC Žihobce.
od 4. února do 14. března út od 10.30, pá od 10.30 a od 14 hod.
Komentované prohlídky muzea s kněžnou Káčou
do 25. března 
Jan Kub | Krajina mého srdce 
výstava obrazů in memorian
Antonín Marc – výstava betlémů a sošek světců 
amatérského řezbáře z Čejkov

Strašín
1. února od 20 hod. – Kulturní dům Strašín
Puntíkatý divadelní ples – kapela Jazzika

Horažďovice
9. února od 15 hod. – Kavárna Šibule
Dostaveníčko...
Potěšit nás přijede Zdeněk Krýsl se svojí heligonkou

11. února od 15 hod. – jídelna DPS
Harmoniky – posezení s hudbou
K tanci a poslechu hraje DUO Hlobík/Chmelař

12. února od 17.30 hod. – divadelní sál muzea 
Křemenné žíly Horažďovicka
přednáška Aleše Červeného

14. února od 17 a 18 hod. – divadelní sál muzea 
Loutkové představení O strašně líném Honzovi
Hraje TYJÁTR Horažďovice

15. února od 19.30 hod. – kulturní dům
Fotbalový bál – hraje skupina Pelíškové, taneční 
vystoupení, bohatá tombola, půlnoční překvapení…

31. ledna od 17 hod. – Husův sál KD Sokolovna
Princezna Rozmařilka
Sokolské loutkové divadlo 

1. února od 14 hod. – KD Sokolovna

1. února od 20 hod. – KD Sokolovna

4. února od 17 hod. – Muzeum Šumavy Sušice
Jak si sestavit rodokmen II. 
přednáška PhDr. Jana Lhotáka Ph.D.

7. února od 17 hod. – Husův sál KD Sokolovna
Jak Kašpárek princeznu z pekla vysvobodil
Sokolské loutkové divadlo 

7. února od 19 hod. – Kino Sušice

8. února od 21 hod. – Tradiční Kloub Sušice

Sušice

Region

SIRKUS, Příkopy 178, Sušice 
Ředitel       724 047 325
Kinopokladna 376 521 680 | předprodej 376 523 360
Otevírací doba:
pondělí, středa 7.30–11.30  12.30–15.30
úterý, čtvrtek  7.30–11.30  12.30–16.30
pátek   7.30–11.30  12.30–13.30
Pokladna otevřena 1 hod. před promítáním filmu

KAFE SIRKUS, Příkopy 178, Sušice
pondělí–pátek     17.00–20.00
sobota     16.00–20.00
neděle     13.00–20.00

GALERIE SIRKUS, Příkopy 178, 342 01 Sušice 
Otevírací doba:
pondělí, středa 8.00–11.30  12.30–15.30
úterý, čtvrtek  8.00–11.30  12.30–16.30
pátek   8.00–11.30  12.30–13.30

KD SOKOLOVNA, T. G. Masaryka 120, Sušice
Akce, kurzy, výlety, předprodej   376 528 686
Redakce SN 376 555 070 | správce budov 376 521 682
Otevírací doba:
pondělí a středa 7.30–11.30  12.30–16.30
V jiné pracovní dny podle telefonické domluvy.

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Poštovní 10, 341 01 Sušice
Otevírací doba říjen–duben:
pondělí–pátek 9.00–12.30   13.00–16.00
svátky   zavřeno
6., 13., 20., 27. února od 10.30 hod.
Za sušickými pohádkami a pověstmi
komentované prohlídky pro děti s hledáním 
svatoborského pokladu

MUZEUM ŠUMAVY SUŠICE
náměstí Svobody 40, 342 01 Sušice
www.muzeumsumavy.cz
Otevírací doba listopad–duben:
úterý–neděle  9.00–12.00  13.00–16.00
Spouštění betlému probíhá v: 9, 10, 11, 13, 14 a 15.00 
Zavřeno: 24., 25., 26., 31. prosince a 1. ledna
7. února – vernisáž výstavy Poetické příběhy 
v kolážích a kresbách Luboše Růžičky
do 28. února 2025 – Jaromír RYBÁK | aktuality
do 28. února 2025 – Z jedné palety | Město & alej
výstava obrazů studentů ateliéru malířky O. Hrachové
do 31. března 2025 – Pohané a křesťané na Šumavě 
a v Bavorském lese – česko-německá výstava
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I  letos organizuje Sušické 
kulturní centrum festival Animánie 
na Šumavě. Jedná se o festival 
animace a animovaného filmu pro 
děti, dospívající i dospělé v Sušici, 
který vychází z již léty ověřeného 
Festivalu Animánie v Plzni. 

Letošní roční odstartujeme již 
ve čtvrtek 13.2. filmovým vzdělávacím 
programem pro školy. Pozvání přijaly 
tři třídy šesťáků ze ZŠ Lerchova a prima 
z Gymnázium Sušice.

V pátek 14.2. zahájíme další 
festivalový den opět programem 
pro školy. Tentokrát bude 
připravena Site Specific animační 
dílna pro Střední školu Horažďovice 
– obor grafický design. Večerní 
program nabídne od 20.00 projekci 
filmu Moje slunce Mad (režie 
Michaela Pavlátová) v Kino Sušice.

Hlavní festivalový den je i letos 
sobota (tentokrát 15.2) a  my 
doufáme, že ani druhý ročník 
nezklame tvořivé duše.

Od  13.00 do  18.00 hodin 
budou v prostoru galerie probíhat 
animační workshopy Animánie. 

Kulturní aktuality

GALERIE SIRKUS SUŠICE

Animánie na Šumavě 
FESTIVAL POD JEDNOU STŘECHOU

K vyzkoušení bude hned několik 
technik stop-motion animace. 
Téma workshopu bude „Poletíme“. 
Začátečníci i  pokročilí budou 
moci vyzkoušet animaci oblaků, 
nechat rozletět živé bytosti i neživé 
objekty a vyrobit si a rozanimovat 
ploškovou loutku.

Workshop povedou lektoři 
Animánie a je zdarma. Zúčastnit 
se mohou dospělí i  děti, bez 
nutnosti registrace nebo předchozí 
zkušenosti s animací. Je možné 
dorazit kdykoliv v  průběhu 
odpoledne, v případě plné kapacity 
prosíme o chvíli strpení, než se 
uvolní jedno ze stanovišť. Výsledný 
film si můžete odnést na flash disku, 
nebo jej zašleme e-mailem.

Protože animace není nikdy 
dost, pozvali jsme na letošní ročník 
také Animárium na  cestách. 
Animárium je jeden z projektů 
dětské galerie Sladovna z Písku. 
Své pojízdné animační studio 
k nám do Sušice přiveze sám autor 
projektu Tomáš Machek. I  tato 
dílna bude bezplatná, bez nutnosti 

předchozí rezervace a najdete jí 
v kinokavárně Kina Sušice.

Kdykoliv během sobotního 
odpoledne můžete navštívit herní 
zónu a předvést své schopnosti 
ve zdolávání digitálních překážek! 
Najdete zde umělecké, akční, 
dobrodružné, ale i hororové hry 
od českých autorů, které otestují 
váš postřeh i  mrštnost prstů 
na klávesnici. Herní zóna nabízí 
užitečné zdroje a  kontakty pro 
všechny mladé autory, které by 
tvorba videoher zaujala a chtěli by se 
tomuto rostoucímu odvětví věnovat

Sobotní  odpoledne se 
samozřejmě ponese i ve znamení 
filmů. Můžete se těšit na Vítězné 
filmy z dětské soutěže Animánie 
2024, dětem pustíme i  pásmo 
Pohádk y z  lesa a  města 
z  partnerského libereckého 
M e z i n á r o d n í h o  f e s t i v a l u 
animovaných filmů Anifilm. 
Třešničkou na dortu bude snímek 
Kočičí odysea (angl. Flow), která 
proběhne od 17 hod. v promítacím 
sále Kina Sušice. Tento výjimečný 

snímek je pozoruhodný tím, 
že je kompletně vykreslen 
na open-source softwaru Blender 
a  neobsahuje žádné dialogy. 
Doplním, že film proměnil nominaci 
na Zlatý globus za celovečerní 
animovaný film 2024. 

Večerní projekce osloví milovníky 
olejomalby ve filmu. Snímek Jagna 
je animované, historické drama 
z  roku 2023. Autorská dvojice 
prorazila do povědomí filmových 
diváků po celosvětovém úspěchu 
filmu S  láskou Vincent (režie DK 
Welchman a Hug Welchman). Svá 
místa na placené projekce si můžete 
rezervovat již nyní v předprodejním 
systému Kina Sušice.

Přijďte vyzkoušet kouzlo animace 
a vytvořte si vlastní film podle svého 
scénáře, zhlédněte řadu animovaných 
filmů od dětských i dospělých tvůrců 
a nechte se inspirovat světem fantazie 
v  game zóně, kde se pokusíme 
představit videohry jako další 
uměleckou formu. 

Těšíme se na vás v Kině Sušice.
-KH-, Sušické kulturní centrum

Tříkrálová sbírka je největší 
dobrovolnickou akcí v  České 
republice, která letos oslavila své 25. 
výročí. Jako každý rok jsme se na ní 
v Charitě Sušice aktivně podíleli, a to 
včetně koordinace sbírky v našem 
regionu. Jaké výzvy a  radosti 
tato role přináší, o  tom jsme si 
povídali s Bc. Jitkou Kozlovou, 
DiS. naší projektovou manažerkou, 
která letos poprvé převzala 
zodpovědnost za  organizaci 
sbírky právě v našem regionu. Jitka 
se s námi podělila o své dojmy 
z  koledování, příprav i  dalších 
aspektů této významné akce. 

Představte se prosím čtenářům. 
Jak jste se dostala k  práci 
koordinátorky Tříkrálové sbírky 
Charity Sušice? „V Charitě Sušice 
pracuji jako projektová manažerka 
necelý rok po/při rodičovské 
dovolené. Mým úkolem je shánět 
finanční prostředky pro organizaci, 
která poskytuje sociální služby 
pro seniory, osoby se zdravotním 
postižením, osoby v tíživé sociální 
situaci. Je to práce, která mi dává smysl 
a pomáhá lidem v našem regionu.” 

Co pro vás znamená podílet 
se na Tříkrálové sbírce? „Je to pro 
mě výzva a zároveň pocta zapojit se 
do tradiční Tříkrálové sbírky, která 
letos slaví 25 let. Jako projektová 
manažerka a  zároveň sociální 
pracovnice mám blízko k lidem, 
kteří se potýkají se sociálními 
problémy, a dobře vím, jak důležité 
je nabídnout pomocnou ruku 
těm, kteří ji potřebují. O to více 
mě těší, že se do sbírky zapojují 
dobrovolníci, dárci i podporovatelé. 
Je to nádherný příklad toho, 
jak společnými silami můžeme 
přinášet naději a konkrétní pomoc 
tam, kde je to nejvíce potřeba.” 

Letos jste koordinovala 
sbírku poprvé. Jak byste popsala 
svou zkušenost? „Na sbírce jsem 
se již jako koordinátorka podílela 
v letech 2007–2009. Ve srovnání 
s předchozími lety mě překvapil 
rozsah a  počet zapojených lidí 
a s tím spojená administrativa.” 

Co vás na  této práci 
nejvíce překvapilo nebo 
inspirovalo? „Líbilo se mi zapálení 
pro dobrou věc u vedoucích skupinek 
a  hlavně u  dětí, které chodily 
s nadšením za každého počasí.” 

Co vše je potřeba zařídit, aby 
sbírka proběhla hladce? (kasičky, 
koledníci, kostýmy, plánování tras 
apod.) „Samotná sbírka probíhala 
ve dnech od 1. do 14. ledna, kdy jste 
koledníky mohli potkat v našich 
ulicích. Ale s přípravou jsme začali 
již na  konci října. Bylo potřeba 
připravit kasičky, vyprat kostýmy, 
oslovit dobrovolníky, kteří s námi 
spolupracovali v předchozích letech. 
A také „sehnat“ nové koledníky.” 

Jak probíhá nábor a příprava 
koledníků?  „Nábor koledníků 
probíhal mimo jiné na školách, kde 
jsme se setkali se žáky, kteří projevili 
zájem zapojit se do sbírky. Každého 
koledníka jsme pečlivě seznámili 
s průběhem koledování a připravili 
je na vše, co jejich role obnáší.“ 

Má sbírka i celoroční aspekty, 
například přípravy? „Ano, sbírka 
má celoroční aspekty. Během roku 
zajišťujeme například šití kostýmů, 
učíme se pracovat s novou sčítací 
aplikací a připravujeme materiály 
na další ročník, jako jsou kalendáře, 
korunky, křídy a další pomůcky. 
Zpracováváme také fotografie 
z aktuálního ročníku a plánujeme 
začít intenzivněji spolupracovat 
s dobrovolníky, abychom sbírku 
do budoucna ještě více rozvíjeli.“ 

Jak hodnotíte letošní 
průběh? „Letošní sbírka se vydařila, 
povedlo se nám obnovit tradici 
a znovu naši koledníci navštívili 
Frymburk, Žichovice, Žihobce, 
Annín. Součástí tříkrálové sbírky 
bylo i několik akcí jako je příchod Tří 
králů na sušické náměstí, ukončení 
sbírky na Mouřenci. A na úplný závěr 
nás čeká poděkování našim malým 
koledníkům v sušickém kině.” 

Kolik lidí se zapojilo a jaké byly 
ohlasy z veřejnosti? „Do sbírky se 
zapojilo více než 250 dobrovolníků. 
Většinou se setkáváme s  velmi 
pozitivní zpětnou vazbou – lidé se 
na návštěvu koledníků těší a rádi 
je přivítají. Celkem jsme letos měli 
připraveno 115 zapečetěných 
kasiček, které byly rozneseny 
po našem regionu. Pozitivní reakce 
zaznamenáváme také na statické 
kasičky, které jsou umístěny 
na frekventovaných místech, protože 
ne každý má možnost potkat se 
s našimi koledníky osobně.“ 

Máte nějaký nezapomenutelný 

z á ž i t e k  z   l e t o š n í h o 
koledování? „Zážitků a milých set-
kání bylo velmi mnoho. Mám velkou 
radost z nárůstu vaší podpory, kdy jste 
do kasiček přispěli o sto tisíc více než 
v předchozím roce.” 

Jakým způsobem jsou 
prostředky sbírky využívány? „Letos 
jsme v zapečetěných kasičkách měli 
704 311 Kč (celkem 721 362 Kč), které 
využijeme na  provozní náklady 
našich středisek, materiální pomoc 
pro osoby v sociální či hmotné nouzi, 
podpora dobrovolnictví, fond krizové 
humanitární pomoci.” 

Co byste vzkázala dárcům 
a  dobrovolníkům?  „Velmi si 
vážíme vaší podpory, díky které 
budeme moci i nadále plnit poslání 
naší organizace.” 

Máte už plány na  další 
ročník?  „Hlavou už mi běží 
několik nápadů, ale ty musím 
nejprve probrat s celým naším 

týmem. Budu moc ráda, když se 
nám na příští rok povede zapojit 
více dobrovolníků a budeme moci 
navštívit více domácností.” 

Chtěla byste něco na závěr 
dodat nebo poděkovat? „Ráda 
bych vyjádřila svou vděčnost 
všem, kteří se jakýmkoliv způsobem 
zapojili do letošní Tříkrálové sbírky. 
Velké uznání patří koledníkům, 
kteří s nadšením a odhodláním 
navštěvovali domácnosti, a také 
dobrovolníkům, kteří se podíleli 
na organizaci. Děkuji všem, kteří 
přispěli do kasiček a pomohli tak 
těm, kteří naši pomoc nejvíce 
potřebují. Vážíme si i podpory firem, 
obchodů a  institucí, které nám 
umožnily umístit statické kasičky, 
a obcí, které nám vždy vyšly vstříc. 
Díky vám všem můžeme společně 
pomáhat tam, kde je to potřeba.“ 

Děkuji za rozhovor,  
Bc. Lucie Mikulová, Charita Sušice 

Výsledky a zákulisí Tříkrálové sbírky v Charitě Sušice

Tóny Vodnářského zvonu spojené s unikátní velkoplošnou projekcí 
nás přivádějí do světa lidské vzájemnosti. Rezonance jeho tónů nese 
staletou duchovní sílu. První písemné zmínky pocházejí z dynastie 
Ming. Zažijte mysterii jednotlivých příběhů skladeb. I zvuk může 
přinášet pomoc. Těšíme se na vaši návštěvu. (www.dub.cz)

úterý 4. března, 18.30 – Smetanův sál gymnázia

Pozvánka na koncert SPOLEČNÁ VĚC
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Pojeďte s námi... Vzpomínky
10. května 

Wachau – klášter Göttweig a údolí
Dunaje plné meruněk a vína 

Návštěva Wachau, malebného údolí Dunaje (západně od Vídně) zap-
saného na seznam světového dědictví UNSCO, nabízí výjimečné zážit-
ky pro milovníky historie, gastronomie i kvalitních vín. Na začátku nás 
čeká prohlídka jednoho z nejznámějších barokních klášterů Rakouska, 
kláštera Göttweig, známého díky své poloze také jako rakouské Monte-
cassino. Poté si prohlédneme údolí Wachau z paluby výletní lodi, která 
nás doveze do městečka Spitz, jedné z nejvýznamnějších vinařských 
obcí celého Rakouska. Turisticky nejznámějším místem ve Wachau je ale 
městečko Dürrnstein, kde budeme mít možnost nákupu místních spe-
cialit z meruněk. Kromě toho vystoupíme ke zřícenině místního hradu, 
kde byl kdysi vězněn anglický král Richard Lví srdce. Na závěr nás čeká 
ochutnávka místních vynikajících vín u jednoho z vinařů.

21. června 2025 
Perla Solné komory: Wolfgangské jezero 

a výjezd zubačkou na Ovčí horu (Schafberg)
Solná komora je jednou z nejkrásnějších oblastí celého Rakouska. Dnešním 
návštěvníkům nabízí úchvatné přírodní scenérie kombinující strmé skalní 
štíty a křišťálově čistá ledovcová jezera. Právě tyto dva charakteristické znaky 
Solné komory je možné najít v oblasti Wolfgangského jezera (Wolfgangs-
see). Na jeho břehu si prohlédneme malebné městečko St. Gilgen, z něhož 
pocházela matka W. A. Mozarta. Krásu okolní krajiny odhalí následná plavba 
přes jezero do starého poutního místa St. Wolfgang s krásným gotickým 
kostelem a typickými alpskými hotely. Odpolední program nabídne vý-
jezd nejstrmější ozubnicovou železnicí Rakouska na Ovčí horu (Schafberg 
1782 m), patřící mezi místa s nejkrásnějším výhledem v celém Rakousku. 
Samotná jízda železnicí, sloužící již od roku 1893 a překonávající stoupání 
1190 výškových metrů, je nevšedním zážitkem.

27. září 2025 
Altaussee – největší aktivní solný důl Rakouska 

a malebné srdce Solné komory Hallstatt
Návštěva Solné komory, jedné z nejkrásnějších oblastí celého Rakouska, 
která byla kdysi z důvodu těžby soli zcela uzavřená vůči okolnímu světu. 
Sůl byla hlavním zdrojem obživy zdejších lidí až do 20. století, kdy Solnou 
komoru objevili turisté. Během zájezdu nás čeká průjezd až do nitra Solné 
komory, kde navštívíme největší rakouský solný důl, který i dnes slouží k 
těžbě „bílého zlata“. Svezeme se po hornických skluzavkách a seznámíme 
se se strhujícím příběhem záchrany uměleckých děl ukrytých v tomto 
dolu nacisty na konci 2. světové války. Poté přejedeme pod masiv hory 
Dachstein a navštívíme klenot celé oblasti, bývalé hornické městečko 
Hallstatt, zapsané na seznam světového dědictví UNESCO. 

20. prosince 2025
Adventní Regensburg, Walhalla a plavba lodí po Dunaji

Regensburg (Řezno) patří v době adventu k vyhledávaným a oblíbeným 
cílům díky spojení různých adventních trhů a unikátního historického 
centra zapsaného na seznam světového dědictví UNESCO. Po cestě 
do Regensburgu se zastavíme v památníku Wallhala, který nechal 
postavit vysoko nad řekou Dunaj bavorský král Ludvík I. a koncipoval 
ho jako místo úcty významných osobností z německy mluvícího pros-
toru. Poté již přejedeme do Regensburgu a do centra města přejdeme 
po jedinečném kamenném mostu z 12. stol. Prohlédneme si historické 
památky včetně dómu sv. Petra, nejkrásnější gotické katedrály v jižním 
Německu. Odpoledne nás čeká téměř dvouhodinová plavba lodí po 
Dunaji k Walhalle a zpět. Po příjezdu do Regensburgu budeme mít 
ještě dostatek času na návštěvu adventních trhů.

Bližší informace k uvedeným výletům v kanceláři Sušického kulturního centra  
v KD Sokolovna, na www.kulturasusice.cz/vylety/ nebo na tel. 376 528 686

Opustili nás
Jaroslav Šebelík r. 1942, Jan Gabriel r. 1943, Miroslav Plojhar r. 1943, 
Jaroslav Pechek r. 1950, Věra Nachtigallová r. 1935, Jiří Koura r. 1949.

Na světě jsme jedno zlaté srdce měli,
které dovedlo tolik milovat,
kdybychom láskou vzbudit je chtěli,
neozve se nám vícekrát. 

Dne 30. ledna uplynuly tři smutné roky, co nás 
navždy opustil pan

Petr Hasmann. 
Dne 3. února by se dožil 79 let. Moc vzpomínáme a nikdy 
nezapomeneme. Manželka Zdeňka a syn Michal s rodinou.

Dne 23. ledna uplynulo patnáct let, co nás náhle 
opustil náš milovaný manžel, otec, dědeček a 
pradědeček pan 

Oldřich Kolář. 
Stále vzpomíná celá rodina.

OKÉNKO POMOCI

Pá 31. 1.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti
Po 3. 2. 13.00–15.00  Společné povídání
Út 4. 2.  9.30–11.30  Poslech hudby + hudební kvíz
  13.00–15.00  Pracovní činnosti 
St 5. 2.   9.30–11.30  Výroba bloků
Čt 6. 2.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti 
  13.00–15.00  Odpoledne s vtipy 
    (připravte si pár vtipů pro ostatní)
Pá 7. 2.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti
Po 10. 2. 13.00–15.00  Trénink paměti
Út 11. 2. 10.00–11.30  Relaxace
  13.00–15.00  Pracovní činnosti
St 12. 2.  9.30–11.30  Výroba bloků
Čt 13. 2.  9.30–11.30  Vařečka – pečení
  13.00–15.00  Posezení u kávy a čaje
Pá 14. 2.  9.30–11.30  Rukodělné činnosti
Vedoucí pobočky: 774 451 769, vedouci.su@fokus-pisek.cz 
Sociálně terapeutická dílna: 775 731 769, dilna1.su@fokus-pisek.cz
Sociální rehabilitace: 778 519 769, socialni1.su@fokus-pisek.cz

Fokus – Pobočka Sušice – Nuželická 60
(Organizace na pomoc a podporu lidí s duševním onemocněním)

Blahopřání
Milá babičko a prababičko,
ať štěstí na každém Tvém kroku číhá,
ať anděl tvůj Tě dobře hlídá.
Ať neustále ve Tvé tváři, štěstí a radost září.

Dne 18. února se dožívá krásného životního jubilea 
101 let paní

Zdeňka Fenzlová 
z Rejštejna (t. č. v Penzionu v Sušici).
Mnoho zdraví přeje snacha Hela a ostatní příbuzní.

Ze života v Klíčku
V průběhu celého roku zažívají klienti Denního stacionáře Klíček 

různé aktivity a výlety, které rozšiřují jejich obzory. V prosinci mezi oblíbené 
pravidelné aktivity patří např. Mikulášský bowling ve Sporthotelu 
Na Pekárně. Klienti jsou velmi soutěživí a s dopomocí zaměstnanců se 
během dopoledne snaží získat nejvíce bodů. Jsme velmi rádi, že se tato 
naše akce stala ve Sporthotelu malou tradicí a chtěli bychom touto cestou 
poděkovat paní majitelce Marcele Žifčákové za vstřícnost a pohoštění, které 
pro klienty vždy připraví. 

Další velkou prosincovou událostí v Klíčku je společné posezení 
s rodinami klientů u Vánočního stromu. Vždy překrásnou jedličku 
a stříbrný smrk nám daruje František Valdman z Hrádku u Sušice. Při 
této příležitosti se sejdeme u slavnostní tabule, kterou společnými silami 
připravili klienti pro své nejbližší. Každý rok si díky tomu vyzkoušejí 
připravit stolování a pohoštění pro opravdu velkou rodinu.

Jsme velmi rádi za každoroční možnost účastnit se Vánočních trhů, 
kde si každý z klientů může vyzkoušet stát se prodavačem a prožít 
Vánoční atmosféru města Sušice.

Rozloučili jsme se starým rokem a hned v Novém roce nás pozvala 
na výborný oběd do restaurace Gabreta paní Peterová. Tento den je pro 
naše klienty také velmi výjimečný, protože někteří z nich se vzhledem 
ke svému postižení nedostanou do restaurace běžně. Zde nás vždy mile 
přivítají a výborně pohostí. I za tuto mimořádnou událost v běžném 
životě Klíčku velmi děkujeme a těšíme se na další setkání.

Nesmírně si také vážíme spolupráce během celého roku se 
Sportovištěm města Sušice a kulturním centrem Sirkus, kde nám 
vycházejí vstříc s různými aktivitami pro klienty. Těšíme se na další 
bohatou spolupráci v roce 2025.  Pracovní tým Klíčku

Zhasly hvězdy Vašeho života,
zůstal jen smutek a samota.
Roky tiše plynou jak klidné řeky proud,
na Vás, maminko a tatínku, se nedá zapomenout.
Odešli jste nám, jak si osud přál,
však v našich srdcích žijete dál.

  Dne 2. února by se dožila 90 let paní 

Jarmila Kudová.
Dne 15. února by se dožil 90 let pan 

František Kuda 
 
S láskou a nesmírnou bolestí v srdci vzpomínají 
dcery Yvona a Jarmila s rodinami.

Stálá divadelní scéna Klatovy zve na divadelní představení
KRÁLOVNY | Michaela Doleželová, Roman Vencl

Režie: Petr Svojtka
Hrají: Martina Hudečková, Vilma Cibulková, Karolína Půčková
Královny jsou komedií plnou upřímného humoru, ze kterého občas 

mrazí v zádech.
Lázeňský pokoj možná nevypadá jako vhodné místo pro komedii, ale 

opak je pravdou. Tři ženy, které se na něm sejdou, by se za normálních 
okolností nemohly nikdy setkat, nebýt havárie vodovodního potrubí, 
ke které dojde v jednom z lázeňských křídel. Každá z hrdinek má odlišný 
problém, přesto však mají cosi společného – všechny byly v nedávné době 
vystaveny zlomovým životním okamžikům a teď stojí před nelehkým 
úkolem – naučit se žít své nové životy. Tyto tři postavy jsou generačně 
i sociálně každá někde naprosto jinde, přesto spolu musejí strávit relativně 
dlouhou dobu. A je to právě humor, který drží člověka nad vodou v těch 
nejtěžších chvílích a pomáhá mu zdolávat i ty nejhorší překážky.

SpoluHra
Vstupné 450/430/410 Kč
Úterý 25. února 2025 v 19.30 KD Sokolovna Sušice
Předplatné skupiny S, volné vstupenky v prodeji
Předprodej vstupenek v kancelářích Sušického 

kulturního centra SIRKUS, p. o. tel. 376 523 360 nebo na: 
www.kulturasusice.cz

Odběry dárců krve v roce 2025
SUŠICE DPS: 11. 2. | 18. 3. | 15. 4. | 13. 5. | 10. 6. | 15. 7. | 12. 8. 

16. 9. | 14. 10. | 11. 11. | 9. 12. 

Odběry se provádějí od 14 do 16.30 hod.
Prvodárce prosíme, dostavte se do 15.30 (nutné vstupní vyšetření).

KREVNÍ BAROMETR – klatovy.nemocnicepk.cz/krev

Zveme vás na vernisáž výstavy – Poetické příběhy v kolážích 
a kresbách Luboše Růžičky, která se uskuteční 

v pátek 7. února v 16.00 hodin v prostorách Muzea Šumavy 
v Sušici, nám. Svobody 40.     Jana Valdmanová

Poetické příběhy v kolážích 
a kresbách Luboše Růžičky
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Příprava fotbalistů: výhry áčka, žáci bojují o republiku
Od startu ledna se naplno 

rozběhla příprava sušických 
fotbalistů na  jarní sezonu. 
Dvě výhry zapsalo v zápasech 
na domácí umělce áčko (proti 
Mýtu a Staňkovu), ve futsalové 
lize se dařilo mladším žákům 
pod vedením Patrika Hubáčka. 
Turnaj zimní ligy odehrála také 
starší přípravka. Přinášíme 
h o d n o c e n í  ú v o d n í c h 
příprav očima sušick ých 
mládežnických trenérů.

Nejprve k áčku – mužstvo 
pod vedením Jana Staňka, který 
je zároveň předsedou celého 
oddílu, trénuje v  domácích 
podmínkách třikrát týdně, 
k  tomu přibývají přípravné 
zápasy. Výsledkově se zatím 
týmu daří, vyhrálo oba zápasy.

Rok 2025 odstartoval tým proti 
Staňkovu drtivou výhrou 5:0, 
o týden později uspěl proti Mýtu 
– účastníka krajského přeboru 
porazila Sušice 4:2. V  obou 
zápasech se střelecky prosadil 
zkušený útočník Radek Kočí, 
nečekaným střelcem byl i další 
ostřílený hráč, stoper Petr Pechek. 

V týmu panuje dobrá tréninková 
morálka, hráči zvládají těžkou 
fázi fyzické přípravy a chystají se 
na únorové soustředění na Srní. 
Tam by měl vyvrcholit kondiční 
blok přípravy, mužstvo bude 
na Šumavě trénovat od 12. do 16. 
února. Generálku na jarní část I.A 
třídy odehrají v sobotu 1. března 
proti Vimperku. 

ZÁPASY A TÝMU:
• TJ Sušice – Mýto 4:2 (2x Kočí, 
Míčka, Skrbek)

• TJ Sušice – Staňkov 5:0 (2x Králík, 
2x Pechek, Kočí)

DALŠÍ PŘÍPRAVNÉ ZÁPASY
• TJ Sušice – Nepomuk (sobota 
1. února) 
• TJ Sušice – Meclov (sobota 8. února) 
• 12. – 16. února soustředění na Srní
• TJ Sušice – Rapid Plzeň (sobota 
22. února) 
• TJ Sušice – Vimperk (sobota 
1. března)

ŽÁCI: POSTUP NA FINAL FOUR 
FUTSAL LIGY

TJ Sušice – Stříbro 3:1
TJ Sušice – Interobal Plzeň blue 

(Košutka Plzeň) 3:2
Hodnocení šéftrenéra žáků 

Patrika Hubáčka
„Ve Šťáhlavech jsme odehráli 

4. kolo FUTSAL LIGY, věděli jsme, 
že v  případě jedné výhry si 
zajistíme postup do FINAL FOUR 
(velkého finále o  4 týmech). 

Sportoviště města Sušice

Cvičení ve vodě pro seniory 
Cvičení probíhá od 9. 1. 2025 každý čtvrtek od 9.00 do 9.45 hod do 13.3.2025
Více informací na https://www.sportoviste-susice.cz/cviceni-ve-vode-pro-seniory-v-susici/

Kluci měli o motivaci postaráno. 
Největším soupeřem pro nás 
byla únava z náročného týdne, 
ale i tak jsme věřili, že kluci se 
vyhecují a  zápasy zvládnou. 
Podařilo se nám dvakrát vyhrát 
a to znamená, že jsme se kolo 
před koncem dostali do FINAL 
FOUR a po roce budeme bojovat 
znovu o postup na mistrovství 
republiky. Navíc s nejmladším 
týmem ze všech účastníků. 
Oceňuji charakter kluků, kteří 
i  přes velkou únavu zvládli 
otočit druhé utkání s Košutkou. 
Další a  závěrečné kolo před 
FINAL FOUR nás čeká v Plzni 
8. 2. 2025.“

 
STARŠÍ PŘÍPRAVKA
Sušice – Horažďovice 4:7
Sušice – Nýrsko 5:8
Hodnocení trenéra Martina Šlaise
„V  sobotu 25. ledna jsme 

Akce Týden hokeje na sušickém zimním stadionu
V úterý 21. ledna rozezněly 

hokejové hole zimní stadion 
v Sušici při další úspěšné akci 
v rámci Týdne hokeje.

TJ Sušice společně s Českým 
svazem ledního hokeje přivítala 
rekordních 15 nadšených 
začátečníků, kteří dostali příležitost 
okusit kouzlo tohoto rychlého 
a vzrušujícího sportu. Návštěvníci 
měli také možnost sledovat 
tréninkovou jednotku našich 
mladých talentů z 2. a 3. tříd, kteří 
úspěšně bojují v krajské soutěži.

Program začal  krátkou 
prezentací místního klubu, 
po  které se mladí účastníci 
odebrali do šaten. Tam na ně 
čekalo hokejové v ybavení 
a pomocníci připravení asistovat 
s oblékáním výstroje.

Na  ledové ploše se dětem 
věnoval tým zkušených trenérů 
a  asistentů, včetně našich 
odchovanců a  hráčů. Každý 
účastník si tak mohl vychutnat 

autentickou atmosféru hokejového 
tréninku a objevit radost ze hry.

Velké poděkování patří 
celému realizačnímu týmu – 
trenérům, asistentům a všem 

pomocníkům, kteří se podíleli 
na  v ytvoření jedinečného 
sportovního zážitku pro naše 
budoucí hokejové hvězdy!

Hokejový tým TJ Sušice

Tým starší přípravky na domácím turnaji Zimní ligy

Sportoviště města Sušice aktuálně hledá 
zájemce o dlouhodobou brigádu na pozici:
Úklidový pracovník 
Práce možná na DPP i DPČ. 
Preferujeme dlouhodobou spolupráci s intenzivnějším obdobím během února a břez-
na. Plánování směn je zejména na základě společné domluvy podle aktuálních potřeb 
Sportoviště, ale zohledňujeme i individuální potřeby našich kolegů. 
V čem spočívá vaše práce?
• úklid společných prostor v areálu Sportoviště
• úklid sprch a šaten jak ve fitness centru, tak v bazénu
• úklid sauny
Co požadujeme?
• příjemné a vstřícné vystupování
• spolehlivost, samostatnost, pečlivost
• týmového hráče
• časovou flexibilitu (dvousměnnýprovoz – ranní, odpolední)
• fyzickou zdatnost
Pro více informací kontaktujte vedoucí plavecké školy paní Hromádkovou na telefon-
ním čísle 777 358 686 nebo na e-mail: hromadkova@sportoviste-susice.cz

Vánoční turnaj ve stolním tenisu
V  ZŠ Lerchova proběhl 

tradiční vánoční turnaj ve stolním 
tenisu. Přihlášených 36 žáků 
a žákyň hrálo v šesti skupinách 

každý s  každým 
a  do  závěreč-
ného pavouka 
postoupilo 16 žáků. 
Na třetím místě se 
umístil Jakub Vítek 
a  v  bojovném 
finále si poradil 
obhájce loňského 
vítězství Josef 
Mach s Antonínem 
B a i e r l e m . 
Gratulujeme.

-JM-

Lerchovka a lyžování
Lyžování patří tradičně 

k hlavním sportovním aktivitám 
naší školy v zimě. Každý rok vyjíždí 
cca 150 dětí od pátého do devátého 
ročníku na  pobytové lyžařské 
kurzy. Páťáci jezdí na čtyři dny 
do Železné Rudy a žáci druhého 
stupně na pět dnů na Špičák, kde 
jsou letos již podevětadvacáté. 
Každý tedy může vyjet celkem 
pětkrát za celou školní docházku.

Výuka je vždy přizpůsobena 
schopnostem a dovednostem dětí. 
Úplní začátečníci se s lyžováním 
seznamují a  učí se základy 
sjezdového lyžování, naproti 
tomu pokročilí lyžaři se snaží 
proniknout do kouzla carvingu. 
Každý kurz zakončujeme závodem 
ve slalomu, kde si všichni poměří 
své síly. Během pobytu jezdíme 
i na večerní lyžování, což je mezi 
dětmi velmi oblíbené.

P o z d n í  o d p o l e d n e  j e 
věnováno stavění sněhuláků, 
soutěžím na sněhu, bobování, 
a když počasí nedovolí, soutěží 
se ve  společenské místnosti 
na hotelu.

Žáci, kteří nemají vlastní 

vybavení, si mohou vše zapůjčit 
přímo v areálu za zvýhodněných 
podmínek. Lyžařsk ý areál 
na Špičáku je ideálním místem 
pro výuku jak začátečníků – 
na cvičných svazích, tak i pro 
pokročilé – na  obtížnějších 

červených sjezdovkách. Nabízí 
cenově velmi dobré podmínky 
pro školní kurzy.

Odměnou pro instruktory je 
skutečnost, že se většina lyžařů 
už při odjezdu domů těší na další 
lyžařský kurz.  -AG-

u nás v Sušici, na umělé trávě 
u internátu, hostili 2. turnaj Zimní 
ligy. Počasí nám přálo a turnaj 
jsme odehráli za  příjemné 
teplot y.  Nas toupi l i  j sme 
v promíchané sestavě, jelikož 
nás trápí veliká nemocnost 
a někteří hráči ročníku 2014, kteří 
se po sezoně budou posouvat 
do  mladších žáků, dostali 
volno. Sbírali cenné zkušenosti 
s mladšími žáky v Domažlicích. 
Ačkoliv se nám turnaj úplně 
nepovedl výsledkově, chtěl 
bych tým pochválit za nasazení, 
bojovnost, záblesky fotbalového 
myšlení a  celkově způsob, 
jak se popasoval se zápasy. 
Pokračujeme dále s trénováním 
a těšíme se na další turnaj zimní 
ligy – 23. února pojedeme do Lub 
a doufejme, že tam už budeme 
mít i radost z nějaké výhry. 

-jon-
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Výstava ukazuje i obrazy účastníků Létajícího ateliéru
Účastníci loňského soustředění 

v  plenéru s  názvem Létající 
ateliér a Výtvarných podvečerů 
s malířem Miroslavem Šislerem 
vystavují své práce do 16. února 
v sušické Galerii Sirkus. Většina se 
jich také účastnila zahájení výstavy 
17. ledna, kterou malíř připravil 
společně s Mirelou Tůmovou. 

P ř e s t o ž e  s e 
vernisáže zúčastnil velký 
počet diváků, vládla 
příjemná až rodinná 
atmosféra, kterou 
svým vystoupením 
umocnilo příležitostné 
folkové duo a zároveň 
účastníci kurzů Věra 
Vogeltanzová (housle) 
a Mirek Novák (kytara, 
zpěv). Známé lidovky 
si zanotovali skoro 
všichni a  renesanční 
umělec Šíša se připojil 
na buben. Také výstavu 
uvedl a  zúčastněné 
autory obrazů představil. 

Stěžejní informace o svých 
výtvarných kurzech shrnul 
do textu přiloženému k výstavě: 

Létající ateliér společně 
s Výtvarnými podvečery jsou formy 
výtvarných aktivit pro veřejnost, 
pořádané Sušickým kulturním 
centrem Sirkus. Pro příznivce 
výtvarného světa se nabízí 
prostor pro kreativitu v objevování 

zákonitostí a  zpětných účinků 
kresby jako odvěkého základu 
výtvarné tvorby. Práce v kolektivu 
s sebou nese možnosti ve sdílení 
zkušeností, nápadů a podnětů 
v  p rů b ě ž n é ku l t i vova n é 
rozpravě. Víme také, že kresba 
je prostředkem ke  zklidnění 
a odpočinku.

Výtvarné podvečery se konají zde 
v prostoru galerie. Jarní plenérové 
pobyty v  přírodě, tedy Létající 
ateliér své působiště mění a přelétá 
na různá místa šumavské krajiny 
(Žihobce, Humpolec, Jindřichovice, 
Mlázovy,...). Výstava výběru prací 
účastníků právě v této galerii – 
domovském ateliéru je báječnou 
bilancí a motivací do dalších časů. 
Kresba je náboj i relax. 

Za  všechny v ystavující 
velký dík Sirkusu za  podporu 
a organizaci a Mirele Tůmové 
za instalaci.

V úctě a s díkem Miroslav Šisler

Vystavující: Jitka Pelechová, Jana 
Ježková, Veronika Krhounová, Kájina 
Žitná, Iva Fišerová, Jana Zábranská, 

Vladimír Smrkovský, Lenka Horejšová, 
Věra Vogeltanzová, Markéta 
Soukupová, Elén Deméterová, 
Evi Novotná, Silvie Ritter, Martina 
Bartošová, Veronika Endrštová, Filip 
Radvan, Hana Šabouková, Zdeňka 
Ondráková, Miloslav Röbsteck, Hana 
Naušová, Boženka Smilková, Jana 
Bednaříková, Dana Vitásková, Lenka 
Sýkorová a Josef Lád.

Výstava většího počtu různých 

autorů je vždy 
zážitkem rozmanitosti. 
Na  vernisáži se 
u mnoha exponátů 
tvořily skupinky 
diskutujících. Také 
zúčastnění autoři 
kroužili prostorem 
galerie a vnímali dílo 
svých kolegů. 

Na  okolnosti 
v z niku obrazů 
a další zajímavosti 
z   p r o s t ř e d í 
výtvarných kurzů 
jsem se zeptal 
lektora a  malíře 
Miroslava Šislera:

Jsou na výstavě 
zastoupeni všichni 
účastníci loňských 
Podvečerů s kresbou 
a   L é t a j í c í h o 
ateliéru? 

„ Zdaleka ne. 
Výstavy se účastní 25 
tvůrců, ale počet lidí, 
kteří loni a letos prošli 
zejména pondělní 
Výtvarné podvečery 
odhaduji přes 40. 
Jinak jarní plenérová 
dílna Létající ateliér 
p r o b ě h l a  l o n i 
na  jaře na  zámku 
v Mlázovech, a to v počtu 15 kreslířů.“ 

Nepřehlédnutelné byly 
na vernisáži vřelé vztahy mezi 
tebou a účastníky kurzu. Po kolika 
lekcích jste uspořádali výstavu 
a  bylo možné se během času 
na kurzech navzájem poznat? 

„Výtvarné podvečery běží 
každý rok od  září do  května 
ve  čtrnáctidenním intervalu 
a vystavené práce jsou výběrem prací 
zejména z jara a podzimu minulého 
roku. Podvečery začaly již v roce 
2017 a za ta léta jimi porůznu prošla 
řada lidí. Někteří jen nahlédli, jiní se 
satelitně vracejí a pak je jádro těch 
kteří přicházejí pravidelně. Přirozenou 
součástí „Podvečerů“ je otevřená 
rozprava nejen o  výtvarných 
záležitostech, ale také o souvislostech 
pohledu na tvorbu a život kolem 
i v nás. Právě otevřenost, vzájemný 
ohled a kolegialita na „Podvečerech“ 
dělají dobrou atmosféru pro osobní 
poznání a přátelství.“

Vystavené obrazy jsou velice 
rozmanité. Dostávají od  tebe 
frekventanti kurzů nějaké zadání, 
nebo jim radíš až při práci? 

„Nejde ani tak o zadání, jako 
spíš o nabídku. Impulzů či podnětů 
kreslit je celá řada. Mohou jimi být 
reálné předměty, ilustrace, lidská 
figura, energetické pole, pocit, 
odhodlání, experiment, akce, 
bádání, odpočinek, ... Premisou 
je chtít. Pak se obecně začínají 
otevírat brány – v našem případě 
komunikační brány do výtvarných 
světů. S doporučenými formálními 
korekcemi kresby je dobré i praktické 
předvedení a vysvětlení kresbou.“ 

Týkají se tvá doporučení též 
výběru kresebných prostředků? 

„Je to individuální, ale určitě ano. 
Třeba když někdo dlouho nekreslil 
a chce se do pole kresby vrátit, je 
dobré se rozkreslit přírodním uhlem. 
Má chvějivou linii a  schopnost 
pokrýt svižně větší plochu. Nebo 
třeba volba přírodních mírných 
tónů barev v případě, že má někdo 
k barvě despekt.“

Počet prací od stejného autora 
je zde různý. Jaká byla kritéria 
pro výběr obrazu na výstavu? 

„Zásadním kritériem byla 
velikost galerie vůči počtu 
vystavujících a dojem z celkové 
instalace výstavy. Jinými slovy 
vybrat optimální počet kreseb jak 

vůči velikosti výstavního prostoru 
tak vůči možnostem a osobitosti 
projevu jednotlivých vystavujících.“

Někteří zájemci se kurzů účastní 
opakovaně. Je znát nějaký vývoj 
v jejich výtvarném projevu? 

„Očividně u všech, kteří si drží 
jistou kontinuitu resp. pravidelnost 
v  kreslení. Zářným příkladem 
za všechny může být mistr Vladimír 
Smrkovský, který po desítkách let 
oživil své výtvarné nadání právě 
skrze Výtvarné podvečery a dnes 
má v Sušici svůj ateliér.“ 

Co je tvým cílem – co by si měli 
absolventi z kurzů odnést?

„Zážitek a  dobrý pocit sebe 
sama...kresba, jako tvorba obecně, je 
přítel. Fyzicky odnést by si měli vždy 
své práce, protože je nemáme kde 
skladovat:) Cokoliv vznikne v rámci 
Podvečerů je totiž majetkem tvůrce, 
možným osobním archívem vývoje 
techniky linie, ale i sebedůvěry, citu, 
zkušenosti, víry,...“

Vyučuješ také studenty 
v umělecké škole. V čem je to 
odlišné? 

„ V   m í ř e  z k u š e n o s t i , 
přirozenosti, chtění a  obav. 
Klid a moudrost Podvečerů má 
často relaxační atmosféru, žáci 
sušické zušky objevují výtvarný 
svět zase jako děti se vším co 
k tomu patří a na uměleckých 
průmyslovkách se pro změnu 
logicky daří třeba dekadenci… 
Jsme všichni v jádru stejní. Takže 
záleží jen na empatii a respektu 
vůči našim souběžným, seč již 
trochu vzdáleným generacím.“ 

Jak bys zhodnotil tento ročník 
podvečerů? 

„Statistiky úplně nedělám. 
K  bilanci stačí, když se těším. 
Těším se na další čas Podvečerů 
a  jarního plenéru, kdy budou 
postupně vznikat kresby třeba pro 
další výstavu a hlavně na setkání 
s těmi, kterým kreslení učarovalo 
z důvodů jakýchkoliv. Je to moc 
inspirativní a za to chci také všem 
ze srdce poděkovat.“

Děkuji za odpovědi.
Úvod a foto Eduard Lískovec

více foto na www.kulturasusice.cz



PRODEJ
Prodám 4 ks plechových disků 
Ford 6,5x16", ET 50, 3 ks obuté 
do zimních pneu 40%, disky mají 
el. ventilek. Součástí jsou 4 ks 
orig. poklic Ford + 20 ks matic. 
Cena 4.000 Kč. Tel. 771 168 606
Prodám 6 vázaných ročníků 
časopisu SVĚT MOTORŮ, levně. 
Cena dohodou. Ročníky 1974–
1979. Tel. 607 625 940
Prodám zánovní značkovou 
odrážecí koloběžku Kostka, 
nafukovací pneu, minimálně 
jetá. Původní cena 10.500. 
Cena dohodou. Dále horské 
kolo Apache Rio Grande – Alloy 
7005. Cena 2.200 Kč. Možnost 
osobního vyzkoušení v Sušici. 
Volejte: 606 49 49 96
Daruji: za  odvoz 4 ks starší 
knihy „Šumava“,  Prodám: 
a u t o m a t i c k o u  p r a č k u 
Philco – v  záruce, 4.000 Kč, 
Stoj á n e k /10 kg /  n a   vě t š í 
v án . s t ro m e k /sk l íč i d l ov á 
konstrukce/,koupen v  SRN,  
200 Kč.Tel. 728 349 952
Prodám: Dlažební žulové kostky 
– cca 700 ks. Cena dohodou. Tel. 
606 633 919 
Prodám: kamna zn. Petry, 
v  zachovalém stavu. Cena 
dohodou. Tel. 606 633 919 
Prodám sáňky pro 3 osoby 
včetně opěradla. Nutně provést 
údržbu. Možno použít jako 
artefakt. Stáří cca 60 roků. Cena 
dohodou. Tel. 606 633 919
P r o d á m  s b ě r a t e l i  š a v l i 
a  nástěnný věšák s  loveckou 
tématikou. Cena dohodou, tel. 
604 232 740 (večer)
Prodám letošní odchovy – 
rozela pestrá – přírodní, gold, 
lutino. Dále korely a andulky 
různých barevných variací. Vše 
zdravé silné kusy z venkovních 
voliér. Tel. 606 49 49 96 
Nabízíme cirkulárku s kolébkou, 
cena dohodou, Sušice. Tel. 
728 375 762, 606 249 241

KOUPĚ
Koupím starší známky, mince, 
bankovky, odznaky, pohledy, 
obraz y,  hodiny,  hodink y, 
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Řádková inzerce
p orcelán,  sk lo,  vojenské 
předmět y – šavli ,  helmu, 
uniformu a podobně. Můžete 
nabídnout i jiné staré předměty, 
celou sbírku nebo pozůstalost. 
Tel.: 722 777 672 
Zaplatím i několik desítek tisíc 
za starou pivní láhev s nápisem: 
Mačice, Stubenbach, Blovice, 
Plánice, Kundratitz, Jarolím, 
G o t z ,  D o l l a ns k ý,  M e l a n , 
Pauli, Šebesta, Klečka, Vrhel, 
Petrmichl, Šubrt, Lešer atd. Tel. 
606 245 515
Koup ím s taré z ápalkové 
nálepky a krabičky, reklamní 
plechové a smaltované cedule, 
staré pivní láhve s litými nápisy 
a erby, staré pohlednice Sušice 
a okolí. Přijedu! Tel. 606 49 49 96

BYTY – NEMOVITOSTI 
Poskytnu prostory truhlářství 
– pila – tesařství na Sušicku. Zn. 
Dědek. Tel. 605 937 103, pouze 
SMS
Pr o d á m neb o pronajmu 
bytový dům, možno využít 
pro ubytovací služby, 4 km 
od Sušice, včetně vybavení. Tel. 
731 469 471 
Hledám garáž k  pronájmu 
Volšovská ulice (u technoplynu). 
Tel. 607 991 132
Nabízím pronájem garážového 
stání. Cena 1.500 Kč, lokalita 
Sušice nádraží. Tel. 734 485 576
Oceňování nemovitostí – pro 
prodej, darovací smlouvu, 
dědické řízení, úvěr, hypotéku, 
účetnictví, apod. – kvalitně 
a rychle. I. Drábková, Sušice, tel. 
608 117 789 

RŮZNÉ
Hledám brigádnickou práci 
o víkendech – práce se sbíječkou 
(el. kladivem), jakoukoliv práci, 
výkopové práce i za špatného 
počasí. Tel. 605 122 437
Nabízíme strojní čištění koberců, 
sedacích souprav, křesel, židlí 
a  čalounění. Zdeněk Kubeš, 
tel. 607 630 244 
Svá ž u diplomové práce, 
opravím staré knihy. Levně. 
Tel. 739 744 687

Tomík. Je kastrovaný, čipovaný 
kocourek narozený červen 2023.
Je zvídavý, ničeho se nebojí 
ani psů, všude musí být, vše 
musí vidět. Je mazlivý a takový 
závislák, s ostatními kočkami 
je kámoš.Je čistotný a zvyklý 
uvnitř. Nachází se u Klatov, další 
info: 777 295 584

Tento pes se jmenuje Dobi. Je 
to asi 5 letý pes, zřejmě kříženec 
labradora, očkovaný, čipovaný, 
není kastrovaný. Je nalezenec, 
ale majitel se nedohledal. Zatím 
je v obecním kotci a hledáme 
mu nový domov. Je zvyklý 
na  zahradu, psí kluky moc 
v  lásce nemá, ale lidi miluje. 
Nachází se u Strakonic a další 
info: 604 555 924

Děkujeme za pomoc.   Nalezenci Šumaváci 

Informace o dalších zvířatech (nalezených i hledaných) najdete 
na stránkách spolku nalezenci-sumavaci.estranky.cz a jejich facebooku.

Hledáme nový domov

Nálezy uložené na stálé službě Městské policie Sušice
Městská policie Sušice oznamuje, že jí byly odevzdány následující věci, 

které byly nalezeny na území města Sušice a jejichž vlastník není znám. 
Nálezy odevzdány od července 2024 do dnešního dne.

Mobilní telefon – 4 ks | peněženka – 4 ks | brýle dioptrické – 2 ks | 
náušnice – 1 ks | hodinky – 3 ks | pouzdro na doklady – 1 ks | pánská taška 
– 1 ks | kšiltovka – 1 ks | naslouchátko – 1 ks | ostatní (karty…) – 6 ks. 

Nález bude vydán jen žadateli, který věc přesně popíše. 
Popis a foto aktuálně nalezených psů naleznete na webových 

stránkách Městského úřadu Sušice pod odkazem Město  
» Městská policie » Aktuální informace.

Jaroslava Hrabová, Městská policie Sušice
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Dobrý den, přátelé. Vítám vás 
u dalšího dílu naší husitské elegie. 
V posledních dílech jsme si řekli 
o Tridentském koncilu (1545–1563), 
který se chtěl vyrovnat s šířící se 
reformací, na jejímž počátku stál 
kdysi Jan Hus, ale s reformními 
církvemi se domluvit nedokázal. 
Povídali jsme si také o  říšském 
sněmu, kdy byl na jeho zasedání 
25. září 1555 uzavřen tzv. Augsburský 
mír, v rámci něhož bylo císařem 
i katolickou církví přijato pravidlo 
cuius regio, eius religio, tedy „čí 
království, toho víra“. Zmínili jsme se 
i o tom, že císař Karel V. Habsburský 
považoval tuto 
dohodu za  tak 
velkou prohru, 
že odstoupil 
z  politického 
života.

Pohlédneme-
li na  tehdejší 
E v r o p u 
uvidíme, že čistě 
k a t o l i c k ý m i 
zeměmi zůstala 
Itálie, Španělsko, Portugalsko 
a Polsko. V Německu a Švýcarsku se 
projevoval silný vliv lutheránství, či 
kalvinismu. Ve Francii postupoval 
vliv Jana Kalvína. Rakouské země 
zůstávaly katolické, s výjimkou 
Čech a částečně i Uher. Co ale 
Anglie?

Většina z vás bude asi vědět, 
že ve Velké Británii (s výjimkou 
Irska) převažuje anglikánská 
církev. Kde se vzala?

Křesťanství se na  Britských 
ostrovech upevnilo počátkem 
r. 200, a  až do  propuknutí 
reformace na  pevninské části 
Evropy tamní církev podléhala 
Římu. V této chvíli si připomeňme 
Johna Wycliffa (Jana Viklefa, 
asi 1320–1384), anglického 
filozofa, teologa na Oxfordské 
univerzitě a  skutečně prvního 
moderního propagátora reforem 
římskokatolické církve, jehož 
myšlenky tak silně ovlivňovaly 
české vzdělance na  přelomu 
14. a 15. století (jmenovitě např. 
Stanislava ze Znojma, Jana Husa, 
Jeronýma Pražského a Jakoubka ze 
Stříbra). Vzpomeňme i anglického 
viklefovce Petera Payna, který 
v únoru 1415 přišel do Prahy a stal 
se významnou postavou českého 
reformního hnutí. A připomeňme si 
i to, že mnoho z Viklefových názorů 
převzala později protestantská 
reformace. Přesto ale anglikánská 
církev nevznikla z teologických, 
nebo reformních důvodů, ale 
z důvodů o dosti přízemnějších. 

Anglický král Jindřich VIII. z rodu 
Tudorovců (1491–1547) se totiž 
potřeboval rozvést se svou ženou 
královnou Kateřinou Aragonskou, 
která mu přestala zapadat do jeho 
dynasticko-mocenských plánů. 
Papež Kliment VII. s  anulací 
manželství nesouhlasil. Došlo 
ke  schizmatu, které roku 1529 
vyvrcholilo útokem krále Jindřicha 
VIII. na duchovní moc papeže. 
Tehdy nechal schválit tzv. zákon 
o svrchovanosti (Act of Supremacy) 
– zákon, který stanovil, že „jedinou 
nejvyšší hlavou anglické církve“ 
je anglický panovník, a  každý 

ak t  věrnos t i 
ř í m s k é m u 
biskupu či papeži 
bude považován 
za  vlastizradu. 
Konečně roku 
1533  Ac t  o f 
S u b m i s s i o n 
( z á k o n 
o  podřízení ) 
odebral kléru 
právo odvolání 

do Říma a  fakticky tak ukončil 
papežův vliv na  dění v  Anglii. 
Král Jindřich VIII. se stal nejvyšším 
vládcem anglikánské církve. 

Církev však nadále zůstávala 
v  zásadě katolickou. Pokud 
se t ýče protestantů, těm 
v posledních letech vlády Jindřich 
VIII. dokonce zakázal přístup 
na královský dvůr. Protože však 
k  těmto událostem dochází 
v  atmosféře protestantské 
reformace, mění se postupně 
i Anglikánská církev. Ke změně 
liturgie v protestantském smyslu 
dochází v období panovnictví 
Jindřichova syna Edvarda VI. 
(1547–1553). A roku 1552, za vlády 
vévody z  Northumberlandu, 
byla anglickým parlamentem 
s c h v á l e n a  d r u h á  K n i h a 
společných modliteb (Book 
of Common Prayer) – závazný 
text pro anglikánskou liturgii 
a  modlitbu. Ta tentokrát 
předložila silně protestantskou 
podobu církevních obřadů. 
Oficiálně – a  definitivně – 
se anglická církev oddělila 
od římské roku 1559.

Anglikánská církev (anglicky 
Church of England) je od tohoto 
r o k u  t e d y  s t á t n í  c í r k v í 
v klasickém smyslu. V jejím čele 
stojí britský monarcha, který má 
titul Supreme Governor (nejvyšší 
panovník) nebo také Defensor 
Fidei (ochránce víry)…

Martin Mejstřík
26. ledna 2025

Očima Martina Mejstříka

Reformace v Anglii

JMÉNA SUŠICKÝCH ULIC
77 – Boženy Němcové

Vrstevnicová ulice Boženy 
Němcové kolmo vychází ze stou-
pající komunikace Na Štěbetce 
a její rovná asfaltová část končí 
u  velkých vrat v hradbě oko-
lo areálu podniku PAP Packa-
ging a. s. Navazující cesta však 
pokračuje dále, a stoupá podél 
zdi až k chatám se zahrádkami 
nad firemním areálem. Několik 
rodin ných domů zde vyrostlo již 
za první republiky, ale pojmenová-
na byla stejně jako navazující ulice 
Na Štěbetce až v roce 1948. 

Božena Němcová  byla 
v Československu a je i v České re-
publice dlouhodobě nejproslu-
lejší spisovatelkou, proto je na její 
počest pojmenováno mnoho ulic 
po celé zemi. Pojmenování v Su-
šici může akcentovat i skutečnost, 
že k nedalekému sousednímu 
kraji domažlickému měla vřelý 
vztah a dokonce tam tři roky žila 
a pracovala. 

O této etapě jejího života blíže 
informují internetové stránky hud-
ba.proglas.cz podle mekbn.cz: 
Božena Němcová pobývala v le-
tech 1845–1847 na Chodsku. Z té 
doby pocházejí její lidovou kul-
turou prodchnuté texty. Do Do-

mažlic se přistěhovala s manželem 
20. září 1845. Zde a od roku 1847 
ve Všerubech prožila jedno z lite-
rárně nejúspěšnějších období 
svého života. V té době měla již 
4 děti. Němcová se tehdy zhro-
zila nad kulturní i národní zaosta-
lostí zdejších měšťanů i okolních 
sedláků a ve svém vlasteneckém 
hnutí tu začala šířit vlasteneckou 
osvětu. Stala se také vlastně první 
folkloristkou Chodska – sbírala 
a zapisovala vše: pohádky a pověs-
ti, písničky, říkadla a přísloví, lidové 
zvyky a obyčeje. Dojmy z města 
i okolí vyjádřila v národopisných 
črtách a dopisech. Její příspěvky 
byly otiskovány v Kwětech a České 
včele v letech 1845 a 1846 a později 
byly vydány pod souborným náz-
vem Obrazy z okolí domažlického. 
Z pobytu v Domažlicích načer-
pala Božena Němcová i náměty 
některých pohádek, např. Chytrá 
horákyně, Spravedlivý Bohumil, Al-
abastrová ručička, Čertův švagr. Kra-
jem a lidmi jsou inspirovány pov-
ídky Dlouhá noc, Domácí nemoc, 
Karla. (Povídkou Karla se zase jistě 
inspiroval Jára Cimrman ve hře 
Vlasta, viz Záskok – pozn. red.).

Text a foto Eduard Lískovec

Níže přinášíme ukázku z komiksové brožury skautské vedoucí 
Petry Divišové (Pídý), která své zážitky ze skautských táborů 
zpracovala do titulů Buď pobaven a Buď pobaven 2. (Vydal Junák 
– český skaut, Tiskové a distribuční centrum, v roce 2021 a 2023.)

Šumavští muzikanti ve vzpomínkách kapelníka Karla Polaty

Kdo se směje, 
to je vůl

Kromě hudby měl pan 
řídící rád taky divadlo a nebylo 
jediné sezony, aby s ochotníky 
nenastudoval alespoň jeden 
divadelní kus. O herce neměl nikdy 
nouzi, protože těch bylo ve vsi 
i v jejím okolí habaděj. Stačilo, aby si 
sesumíroval v hlavě, které postavy 
bude do hry potřebovat a kdo by se 
mu na ně hodil. Vyvoleným potom 
stručně oznámil, jaké s nimi má 
záměry a kdy bude první zkouška. 
Víc si s obsazením starosti nedělal. 
Nikdo z oslovených si totiž netroufl 
přidělenou roli odmítnout, a to 
ani v případě, že se mu to právě 
ani trochu nehodilo. Stejně obešel 
i  muzikanty – své bývalé žáky 
a  jejich tatíky a ti pak ochotně 
vyhrávali v sále před začátkem 
představení a rovněž tak o všech 
přestávkách. 

Nacvičovat divadlo s panem 
řídícím bylo vždycky náročné. 
Pokaždé se pustil do  práce 
jako lev a  pak už nedal pokoj 
a nemilosrdně popoháněl všechny 

zúčastněné, aby dovedli dílo co 
nejdříve ke zdárnému konci. Když 
pak nastal den premiéry a napětí 
vrcholilo, usedal plný vzrušení 
a odpovědnosti do nápovědní 
budky. Napovídal a přitom pořád 
ještě režíroval. Usoudil-li, že je to 
třeba, bez ostychu herce hlasitě 
pobídl, a pokud se mu zdálo, že 
si některý z nich na jevišti příliš 
dovoluje, bez milosti ho okřikl.

Když opona na konci jednání 
spadla, vylézal ze své boudy, 
postavil se kousek od orchestru 
a pozorně poslouchal. Usmíval se 
a souhlasně pokyvoval, ale běda, 
když se mu něco nelíbilo! V tu 
ránu se zakabonil, a jen hudebníci 
dohráli, dostali od něj svůj díl.

To se ale stávalo málokdy, a tak 
si pan řídící lebedil, mezi kousky 
postupně obcházel všechny 
muzikanty a blahosklonně se jich 
vyptával: „Tak jaký to bylo letos 
u komedie? Platil vás komediant 
dobře? Už ste zabíjeli? Mělo prase 
dost sádla? Jak se vám vyvedly 
ítrnice? A  co ste měli dneska 
k vobědu?“ Když byly jeho otázky 
uctivě zodpovězeny, vrátil se na své 
místo a mohlo se zase pokračovat.

Paní řídící nebyla na  rozdíl 
od  svého muže divadlu nijak 
zvláště nakloněna, a když jí manžel 
občas přidělil také nějakou roli, 
bývala z toho ve škole pokaždé 
mrzutost. Pan řídící jako hlava 
rodiny pochopitelně neustoupil, 
ale paní se taky nedala. Říkala, 
že když už udělala tu hloupost 
a vzala si místo učitele divadelního 
principála, nemusí prý z ní kvůli 
tomu ještě být komediantka. 
Pro dobrou vůli se sice nakonec 
vždycky podvolila, ale na znamení 
nesouhlasu se přidělené úlohy 
učila velmi liknavě nebo taky 
vůbec ne, zpravidla podle toho, jak 
zrovna byla s manželem zadobře.

Jednou pan řídící zase nacvičoval 
nějaké drama a  obsadil paní 
do nevelké, ale důležité role, protože 
na tom, co řekne, záviselo další 
pokračování děje. Paní řídící přišla 
na jeviště, něco málo tam předvedla, 
a když došlo na tu rozhodující větu, 
zmlkla. Nevěděla, jak dál. 

„I ty koňo jedna pitomá,“ pásl 
se pan řídící v boudě na  jejích 
rozpacích. „Teď konečně poznáš, 
zač je toho loket!“ A mlčel, ani muk.

Manželka záhy pochopila, že se 
od něj sotva čeho dočká, a protože to 
byla ženská výřečná, spustila po svém 

a začala na jevišti vykládat jednu 
pitomost za druhou. Panu řídícímu 
okamžitě stoupl tlak a celý brunátný se 
na ni rozkřikl: „ Nemel, tele! Nemel, tele!“

Paní opravdu ztichla a překvapení 
diváci taky, ale vzápětí se hlediště 
zase rozšumělo. Tu a tam se ozval 
smích, ba i hlasité vtipkování. 

To si ovšem dovolili moc! Pan 
řídící prudce odsunul vršek boudy 
a zařval do tmy, tak jak byl zvyklý řvát 
ve škole: „Kdo se směje, to je vůl!“

Rázem nastalo opět ticho a pan 
řídící pokračoval, ale už méně 
naštvaně: „ Žena se spletla.“ A odříkal 
za ni tu nešťastnou větu bez chyby.

Potom se zase přikryl boudou 
a hra plynula, teď už zcela nerušeně, 
dál. O další přestávce sestoupil 
opět mezi muzikanty a pokračoval 
ve vyptávání: „A co starej Prokop, 
eště chlastá? A ta jeho bába, ta je 
pořád tak držkatá? Ten poslední 
kousek, co ste hráli, se mi moc líbil, 
i když horny byly drobet nízko. Jak 
si říkal, že se to menuje?“

Po  divadle se vš ichni 
rozcházeli jako vždycky v dobré 
náladě. Jestli si potom pán 
a  paní řekli doma ještě něco 
na vysvětlenou, bylo to už mezi 
čtyřma očima a nikdo se o tom 
nedozvěděl.Koukejte a sbírejte!

Procházky Sušicí nám přine-
sou leccos zajímavého. Třeba 
střetnutí s něčím hezkým a něčím 
ošklivým na stejném místě. 

Firma z Prahy vytvořila krásné 
sgrafity na objednávku ČEZu a 
z ošklivé stavby učinila něco 
oku velmi příjemného. Navíc 
na místě ne exponovaném a 
většina Sušičanů o tom ani neví 
(průchod mezi uli cemi Stupkova 
a Sirkařská). Ráda jsem si s výtvar-
níky povídala, ale divila jsem se, 
proč si sprejem krouž kují i trávu. 
„No, abychom do toho při práci 
nešlápli.“ 

Podívala jsem se blíž, a zjistila 
jsem, že na trávníku velkém asi jako 

větší obývák se nachází asi šestnáct 
pozůstatků po venčení pejsků. 

No, milovníci pejsků jsou různí. 
Většina nosí sáčky a tyto pozůstat-
ky odstraní. Bohužel ne všichni. Je 
to vidět i jinde v Sušici. A je to ško-
da. Někteří z vás namítnou, že by 
v každém městě měly být koše se 
sáčky pro pejskaře. Ano, to je prav-
da, za psy se platí dost vysoké část-
ky, ale ani to nás neomlouvá. 

Nejen, že nám všem něčí 
lhostej nost hyzdí naše krásné 
městečko, ale poctiví pejskaři se 
setkávají se zápornými reakcemi 
některých „nepejskařů“.

Tak prosím sbírejte... ať je o 
trochu líp.   -m.r.-

Do nového seriálu jsme připravili jedinečné příběhy z muzikantského prostředí Sušicka odehrávající se v době rakouského mocnářství 
a první republiky, které zaznamenal slavný kapelník Karel Polata (1914 – 1974). Jeho dcera Ivana Šafránková všechny otcovy zápisky 
zpracovala, upravila a sestavila do knihy Šumavští muzikanti ve vzpomínkách kapelníka Karla Polaty, která vyšla v nakladatelství 
RegionAll v roce 2012. Po dohodě s paní Šafránkovou jsme vybrali několik příběhů, které jsou někdy nejen veselé, ale také krásně 
ukazují život tehdejších místních muzikantů a světáků. Jako bonus pak uvedeme i příběh, který v knize nenajdete. (Pro velký úspěch 

loňského výročního Dechovkového festivalu Karla Polaty uspořádá Sušické kulturní centrum festival i letos a to 10. května.) 
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Jednotlivé položky zpracovali pracov-
níci Odboru majetku a rozvoje města .

Výměna výtahu 
Kaštanová 1159

V osmipatrovém bytovém 
domě na sídlišti Vojtěška byl  
instalován nový výtah.
Zhotovitel: Schindler CZ, a.s., 
Walterovo nám. 329/3, 158 00 
Praha 5 Náklady: cca 1 mil. Kč

Modernizace tepelného hospodářství – kotelna v bytovém 
domě v ul. Nová, č.p. 923/924

V rámci modernizace tepelného hospodářství byla kompletně 
rekonstruována technologie kotelny v bytovém domě (18 bytových 
jednotek) v ulici Nová, č.p. 923/924. Původní plynové atmosférické kotle 
nahradily dva nové kotle kondenzační, které mají vyšší účinnost. Navíc 
byla doplněna regulace topného systému, která umožní přesnější řízení 
vytápění a tím další úsporu tepla. Výhodou je také výrazně ekologičtější 
provoz, nová technologie má nižší emise. 
Zhotovitel: STAVOPLAST KL, spol. s r. o., Stachy
Náklady: 0,82 mil Kč bez DPH

Herní prvky 
– dětské hřiště u Gymnázia

Nový herní prvek věž se 
skluzavkou a lanovým mostem 
byl v létě instalován na dětském  
hřišti u Gymnázia.
Zhotovitel: 
Sušické lesy a služby s.r.o., Sušice
Náklady: 
144,37 tis. Kč včetně DPH

Teplofikace BD 743-744
Po připojení na teplovod došlo k napojení směšovací stanice 

v suterénu BD 743-744 a teplofikaci všech bytů v BD Smetanova 
čp. 743-744.
Zhotovizel: MONTOP CZ spol. s r.o., Tábor 
Náklady: 1,3 mil. Kč včetně DPH

Úpravna vody – rekonstrukce studny SII
Proběhla úplná rekonstrukce studny SII, jednoho ze zdrojů surové 

vody pro úpravnu vody v Luhu. Studna pochází ze třicátých let minulého 
století, má průměr 3,2 m. Stav a vystrojení studny bylo původní, připojovací 
potrubí na úpravnu vody již nebylo plně funkční. Nově bylo osazeno 
také čerpadlo, ovládací kabely a napojení na řídicí systém úpravny vody.
Zhotovitel: VAK SERVIS s.r.o., Domažlické předměstí 610,  
339 01 Klatovy 
Stavební náklady celkem: 2,8 mil. Kč

Přehled investic města roku 2024

Rolba na zimním stadionu
Na zimním stadionu se o údržbu ledové plochy od letoška stará 

nový stroj. Jedná se o rolbu německého výrobce WM, Mammoth 2.0,  
která je plně elektrická (původní stroj k pohonu využíval spalovací motor 
na propan-butan). Nová rolba je technologicky vyspělejší, s daleko 
přesnější možností nastavení úpravy ledu, což snižuje čas, potřebný 
na úpravu, náročnost pro obsluhu a náklady na chlazení. Tloušťka ledu 
totiž může být nižší, než dříve, což znamená nezanedbatelnou úsporu 
financí za elektřinu na chlazení ledové plochy. Úspora se projevuje  
i ve spotřebě vody, která je nižší, díky optimalizovanému nanášení.
Zhotovitel: ICETECHNIK CZ, s.r.o.
Pořizovací náklady stroje, vč. příslušenství a základního 
servisu na 5 let: 3,69 mil. Kč bez DPH

Hluboká ul. – oprava povrchu
Po dokončení stavebních prací na zasíťování rozvojové lokality  

Pod Kalichem byl opraven povrch komunikace v ul. Hluboká, 
porušený napojováním sítí technické infrastruktury a průjezdem 
techniky. Nově bylo provedené také odvodnění této komunikace.
Zhotovitel: Silnice Klatovy a.s., Vídeňská 190, 339 01 Klatovy 
Stavební náklady celkem: 865 tis. Kč

Modernizace VO ve městě 
Sušice – III. etapa

Další etapa systémového 
řešení rekonstrukce veřejného 
osvětlení v Sušici. Řešeno 
celkem 499 svítidel a 6 napá-
jecích rozvaděčů.
Zhotovitel: ILLUM s.r.o.,  
Švihovská 136/8, Východní 
Předměstí, 301 00 Plzeň 
Celkové náklady: 6,7 mil. Kč
Z toho dotace: 4,48 mil. Kč 
(MPO, Národní plán obnovy, 
komponenta 2.2.2)

ZŠ TGM, Komenského 59 
– oprava oplocení

Byla provedena oprava  
podezdívky a instalovány nové 
plotové dílce.
Zhotovitel: 
Martin Rutkay, zámečnictví RZ
Náklady: 393,976 tis. Kč

Stavební úpravy BD Nádražní č.p. 260 
Tento rok začala rekonstrukce bytového domu v ulici Nádražní 

č.p. 260, která by měla být dokončena v druhé polovině roku 2025. 
Bytový dům poskytne deset malometrážních bytů včetně parkovacího 
stání. V současné době probíhají stavební práce na fasádě a úpravy  
v interiéru domu.
Termín dokončení: druhá polovina roku 2025
Zhotovitel: LS stavby s.r.o., Nýrsko
Současné náklady od začátku realizace: 4,99 mil. Kč 

SULES – oprava střechy 
Na budově v areálu Sušických lesů a služeb s. r. o. byl zhotoven 

nový krov a nová krytina a částečné zateplení.
Zhotovitel: RYNOSTAV s.r.o.
Náklady: 1,85 mil. Kč

Traily Sušice II. etapa
Výstavba tří nových single-

trailových tratí v lesích v okolí 
Sušice o celkové délce 4 677 m, 
které doplní stávající traily vy-
budované městem v roce 2019.  
Traily jsou úzké přírodní sportovní 
stezky určené pro kola, které vy-
užívají co nejvíce prvků přírodní 
krajiny, a přitom respektují lesní 
prostředí. Na konci října 2024 byly 
dokončeny práce na prvním ze tří 
budovaných trailů. Práce budou 
pokračovat v roce 2025. 
Zhotovitel: Radomil Pala
Dotace Plzeňského kraje: 
2,7 mil. Kč.
Náklady v roce 2024: 
cca 400 tis. Kč 

Nádražní – demolice zdi
Demolici provedl hasičský 

záchranný sbor v rámci výcviku.
Zhotovitel: Dokončovací práce 
– Stavební firma RENO CZ, s.r.o.
Náklady: 258,44 tis. Kč

Lávka na cyklostezce 
– oprava 

Lávka na cyklostezce před 
Pátečkem byla opatřena novým 
zábradlím.
Zhotovitel:
Sušické lesy a služby s.r.o.
Náklady: 189,85 tis. Kč 

Investicím města předchází 
důležité strategické a rozvo-
jové dokumenty – jejich bližší 
specifikace na str. 3.

MŠ Smetanova 
– oprava střechy

Na střeše budovy mateřské 
školy byl zhotoven nový krov  
a nová krytina. Také byla prove-
dena výměna tepelné izolace.
Zhotovitel: RYNOSTAV s.r.o.
Náklady: 1,2 mil. Kč 

Zajímavosti


